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Na zdjêciu prof. Halina Zgó³kowa i prof. Tadeusz Zgó³ka
wrêczaj¹ pami¹tkowy album Marii Królskiej, legendarnej
szefowej profesorskiej sto³ówki w Collegium Historicum.

Okazj¹ do wrêczenia albumu ze zdjêciami by³a kolejna wigilia pro-
fesorska, jak¹ Maria Królska urz¹dza rokrocznie ju¿ od 36 lat i na
której spotykaj¹ siê uczeni z UAM i Uniwersytetu Ekonomicznego.
Oprawa jest zawsze bardzo uroczysta, a prof. Bogdan Walczak
tradycyjnie pisze co roku ¿artobliwy wierszyk, s³awi¹cy „mistrzyniê
patelni, garnka, ro¿na i rondla”. Tym razem, nawi¹zuj¹c do naro-
dowoœci prowadz¹cego z ni¹ firmê Gastro ziêcia, dr. Seifu Gebru,
prof. Walczak napisa³: Pani Maria gruntownie Etiopiê rozu-
mie/Wierzê, i¿ po etiopsku te¿ gotowaæ umie/Wiêc proszê, o czym
dusza dawno zamarzy³a:/By nastêpna Wigilia po etiopsku by³a.
Firma Gastro Królscy i Gebru prowadzi na naszej uczelni 2 sto³ów-
ki, 3 bary i obs³uguje wszelkie uroczystoœci akademickie, znana jest
z dobrej kuchni i rodzinnej atmosfery, jak¹ umie stworzyæ Maria
Królska. MAJ

Jest ju¿ tradycj¹, ¿e UAM organizuje dla spo³ecznoœci akade-
mickiej oraz mieszkañców Poznania „Koncert Noworoczny”.
Tak¿e na pocz¹tku 2011 roku mo¿na  by³o wzi¹æ udzia³ w tym

organizowanym od koñca lat 80-tych wydarzeniu. To doskona³a
okazja, aby z³o¿yæ sobie ¿yczenia i mi³o spêdziæ wolny czas.

We wtorek, 11 stycznia, dla poznañskich i wielkopolskich melo-
manów wyst¹pi³y  Chóry: Kameralny UAM pod dyrekcja Krzysztofa

Szydzisza, Chór Akademicki UAM pod dyrekcj¹ Beaty Bielskiej oraz
Orkiestra Kameralna UAM pod dyrekcj¹ Aleksandra Grefa. Artyœci
zaprezentowali miêdzy innymi chóralne opracowania 
kolêd oraz znane przeboje muzyki rozrywkowej (np. melodie 
z musicalu „Skrzypek na dachu” i opery „Traviata”). Przed szerok¹
akademick¹ publicznoœci¹ wyst¹pi³ te¿  jako pianista  rektor UAM,
prof. Bronis³aw Marciniak. Podoba³o siê! 

Koncertowo - w nowy rok

Wigilia u pani Marii
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KK a l e n d a r i u m
• 3 grudnia 2010 r. podczas XI Krajowego Zja-
zdu Doktorantów i V Zwyczajnego Zjazdu Krajo-
wej Reprezentacji Doktorantów w Poznaniu wrê-
czono nagrody w konkursie „Najbardziej pro-
doktorancka uczelnia w Polsce - PRODOK”.
Pierwsze miejsce po raz trzeci zaj¹³ UAM, który
zdaniem doktorantów, poprzez liczne stypendia
doktoranckie i finansowanie badañ, najlepiej
wspiera ich rozwój naukowy. W trzeciej edycji
konkursu UAM pokona³ 35 uczelni, prowadz¹-
cych studia doktoranckie. Pod uwagê brane by³y
warunki doktorantów w piêciu obszarach: za-
bezpieczenia finansowego, wsparcia aktywnoœci
naukowej, samorz¹dnoœci, wp³ywu na program
studiów, a tak¿e proporcji doktorantów studiuj¹-
cych w trybie stacjonarnym i niestacjonarnym.

• Senat Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza 
w Poznaniu uhonorowa³ prof. dr. Paula Szarma-
cha z Medieval Academy of America w Cambrid-
ge (USA) medalem „Za zas³ugi dla UAM” (na
zdjêciu). 

• Studentka UAM Joanna Karasiewicz zajê³a 
II miejsce w Konkursie KuŸnia Talentów organizo-
wanym przez Urz¹d Marsza³kowski Wojewódz-
twa Wielkopolskiego. 

• Seminarium naukowe i podsumowanie do-
robku naukowego prof. Bogumi³y Kosmanowej
odby³o siê 15 grudnia. Celem seminarium nau-
kowego by³o podkreœlenie roli prof. Kosmanowej 
w badaniach politologicznych i medioznaw-
czych, a tak¿e integracja œrodowiska wokó³ wa¿-
nych problemów badawczych. 

• Rektor UAM, prof. Bronis³aw Marciniak oraz
liczni przedstawiciele oœrodków naukowych 
i akademickich wziêli udzia³ w uroczystoœci jubi-
leuszowej prof. Artura Kijasa, która odby³a siê w
czwartek, 16 grudnia 2010 roku, w Sali Lubrañ-
skiego Collegium Minus. Prof. Arturowi Kijasowi
z okazji 70. rocznicy urodzin wrêczona 
zosta³a ksiêga pami¹tkowa. Spotkanie poprowa-
dzi³ dyrektor Instytutu Wschodniego UAM prof.
Krzysztof Pietkiewicz.

• Debata bioetyczna z udzia³em studentów i po-
s³ów, odby³a siê w poniedzia³ek 20 grudnia 
w Kolegium im. Floriana Znanieckiego. Debata
oparta by³a na tezach studentów z akademickiego
wys³uchania publicznego na temat projektu usta-
wy o podstawowych wolnoœciach cz³owieka w
dziedzinie zastosowañ biologii i medycyny oraz o
utworzeniu Polskiej Rady Bioetycznej. Organizato-
rem by³o Ko³o Studentów Filozofii „CIVIS LIBER”. 

• III zwyczajne posiedzenie Senatu UAM odby³o
siê 20 grudnia br. Znaczn¹ czêœæ posiedzenia po-

œwiêcono planom inwestycyjnym, modernizacyj-
nym i remontowym na UAM w latach 2011-
2019, które przedstawi³ prorektor UAM, prof.
Andrzej Lesicki. W czasie obrad Senat UAM pod-
j¹³ uchwa³ê w sprawie korekty planu 
rzeczowo-finansowego na 2010 rok oraz przyj¹³
wstêpny plan rzeczowo-finansowy na okres
1.01. - 30. 06. 2011 roku.

Senat UAM wyrazi³ pozytywn¹ opiniê w spra-
wie mianowania na stanowisko profesora zwy-
czajnego: prof. Hanny Guliñskiej, prof. Marka
Krêglewskiego, prof. Eugeniusza Józefowskiego 
i prof. Witolda Wnuka. Pod¹³ uchwa³ê w sprawie
wygaœniêcia mandatu prof. Henryka Puszkarskie-
go w komisji dyscyplinarnej dla nauczycieli aka-
demickich, a zarazem wybra³ nowego przedsta-
wiciela akademickiego - prof. Sebastiana Wojcie-
chowskiego - do tej komisji. Powo³a³ nowych
cz³onków Senatu do komisji senackich: Komisji
Rozwoju - prof. Adama Olejniczaka; Komisji Bu-
d¿etu i Finansów - mgra Ryszarda Necla. Podj¹³
uchwa³ê w sprawie wygaœniêcia mandatu
przedstawicieli Parlamentu Samorz¹du 
Studentów w Senacie UAM - Paw³a Koœcielniaka
i Piotra Podemskiego. Pozytywnie zaopiniowa³
recenzjê prof. Huberta Ko³eckiego w sprawie
nadania tytu³u doktora honoris causa Uniwersy-
tetu w Bia³ymstoku prof. Brunonowi Ho³ystowi. 

W dalszej czêœci obrad Senat UAM koncentro-
wa³ siê na kwestiach podwy¿szenia wynagro-
dzeñ pracowników uczelni, podejmuj¹c nastê-
puj¹ce uchwa³y: w sprawie przeznaczenia w
2011 roku œrodków na podwy¿szenie wynagro-
dzeñ nauczycieli akademickich oraz przeznacze-
nia œrodków na dodatki dla nauczycieli akade-
mickich posiadaj¹cych tytu³ naukowy profesora;
w sprawie dodatkowego wynagrodzenia w roku
2011 pracowników niebêd¹cych nauczycielami
akademickimi, zatrudnionych w administracji
centralnej z dochodów w³asnych. Wyrazi³ rów-
nie¿ zgodê na dodatkowe wynagrodzenie w ro-
ku 2011 dla nauczycieli akademickich oraz pra-
cowników niebêd¹cych nauczycielami akade-

mickimi: Wydzia³u Fizyki oraz Wydzia³u Neofilo-
logii z dochodów w³asnych i œrodków na dzia³al-
noœæ statutow¹; Wydzia³u Filologii Polskiej 
i Klasycznej, Wydzia³u Prawa i Administracji, Wy-
dzia³u Nauk Spo³ecznych, Szko³y Jêzyka Angiel-
skiego UAM oraz Oœrodka Alliance Française z
dochodów w³asnych. Podj¹³ równie¿ uchwa³ê,
pozwalaj¹c¹ na dodatkowe wynagrodzenie w
roku 2011 dla nauczycieli akademickich Szko³y
T³umaczy i Jêzyków Obcych z dochodów w³a-
snych.

• Prof. Jacek Sójka z Wydzia³u Nauk Spo³ecznych
UAM zosta³ cz³onkiem Komitetu Polityki Nauko-
wej, powo³any na to stanowisko przez minister
nauki i szkolnictwa wy¿szego Barbarê Kudryck¹
w dn. 3 stycznia br.

• Wœród laureatów tegorocznego ogólnopol-
skiego konkursu stypendialnego „Poka¿ siê” zna-
laz³a siê studentka UAM Beata Krystkowiak, wy-
ró¿niona za wyniki w nauce i dzia³alnoœæ spo-
³eczn¹ na rzecz studentów UAM z ograniczon¹
sprawnoœci¹. 

• Uroczystoœæ odnowienia doktoratu prof. dra
hab. Zbigniewa Ciesielskiego z Instytutu Mate-
matycznego Polskiej Akademii Nauk odby³a siê w
czwartek 13 stycznia 2011 r. w Ma³ej Auli Colle-
gium Minus. 

• W Akademickich Mistrzostwach Polski sukces
odnieœli bryd¿yœci UAM. W turnieju par z 70 du-
etów najlepsi okazali siê Pawe³ Jassem (Wydzia³
Matematyki i Informatyki) oraz Piotr Tuczyñski
(Wydzia³ Prawa i Administracji).

• Absolwenci Wydzia³u Matematyki i Informaty-
ki - Ma³gorzata Domañska i Micha³ Bia³ecki zdo-
byli za pracê magistersk¹ pt. „Automatyczne
rozpoznawanie zapisu nutowego” I nagrodê 
w konkursie „Praktyka informatyka”. 
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Prace przygotowawcze i projektowe inwe-
stycji pn. Termomodernizacja budynków 
dydaktycznych Uniwersytetu im. A. Mickie-
wicza w Poznaniu przy ul. Miêdzychodzkiej
5 i ul. Szamarzewskiego 89 rozpoczê³y siê 
w 2009 roku. Latem 2010 przeprowadzono
prace remontowe zwi¹zane z centralnym
ogrzewaniem budynku C przy ul. Szama-
rzewskiego 89.

Budynki maj¹ nieocieplone œciany i nieszczel-
n¹ stolark¹ okienn¹. Nic wiêc dziwnego, ¿e jest
po prostu zimno, a czasem nawet bardzo zim-
no. ¯eby to zmieniæ i podnieœæ temperaturê 
w pomieszczeniach, œciany i stropodachy bu-

dynków zostan¹ ocieplone styropianem, drew-
niane okna i drzwi wymienione na nowe.
Sprawnoœæ instalacji c.o. bêdzie podwy¿szona
tak¿e poprzez modernizacjê wêz³a cieplnego,
wymianê instalacji, regulacjê instalacji oraz wy-
mianê grzejników. Zgodnie z danymi z audytów
energetycznych budynków, po przeprowadze-
niu wskazanych prac spodziewany jest nie tylko
wzrost temperatury w pomieszczeniach, ale tak-
¿e „znaczny spadek zapotrzebowania na ener-
giê ciepln¹”. Tym samym realizacja projektu
przyczyni siê nie tylko do dogrzania sal i pomie-
szczeñ, ale tak¿e do „zwiêkszenia efektywnoœci
energetycznej opisanych budynków, a przez to

znacz¹co wp³ynie na obni¿enie emisji zanieczy-
szczeñ do atmosfery (dotyczy kot³owni gazo-
wej).”

Dziêki staraniom podjêtym przez uczel-
niê, przedsiêwziêcie o ³¹cznej wartoœci 
4 846 198,36 z³ uzyska³o jesieni¹ br. wsparcie
z Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalne-
go na kwotê 1 511 854,99 z³. Projekt jest reali-
zowany w ramach priorytetu III Œrodowisko
przyrodnicze, dzia³ania 3.2 Infrastruktura ener-
getyczna przyjazna œrodowisku Wielkopolskiego
Regionalnego Programu Operacyjnego na lata
2007-2013. 

S³awomir Plewa 

Narodowe Centrum Nauki zosta³o powo-
³ane w ramach reformy nauki, która 
wesz³a w ¿ycie 1 paŸdziernika 2010 roku.
Jej celem jest m.in. podwy¿szenie jakoœci
prac naukowych i zadbanie o rozwój
m³odych naukowców.

15 grudnia 2010 r. podczas specjalnej uro-
czystoœci w siedzibie Ministerstwa Nauki i Szkol-
nictwa Wy¿szego akty nominacyjne wszystkim
cz³onkom Rady NCN wrêczy³a minister Barbara
Kudrycka. Uroczystoœæ ta by³a jednoczeœnie spo-
tkaniem inauguruj¹cym dzia³alnoœæ Rady NCN,
podczas którego w drodze g³osowania wybra-
no jej przewodnicz¹cego - prof. Micha³a Karoñ-
skiego z UAM.

Rada Narodowego Centrum Nauki, powo³a-
na przez minister nauki i szkolnictwa wy¿szego,

sk³ada siê z 24 cz³onków, wskazanych przez Ze-
spó³ Identyfikuj¹cy spoœród 500 kandydatur,
zg³oszonych przez jednostki naukowe i œrodo-
wisko naukowe. 

Do najistotniejszych zadañ nowo powo³anej
Rady NCN nale¿y:

· okreœlanie maksymalnie trzydziestu dyscyplin
lub grup dyscyplin, w ramach których bêd¹
og³aszane i przeprowadzane konkursy na reali-
zacjê projektów badawczych; 

· okreœlanie priorytetowych obszarów badañ
podstawowych zgodnych ze strategi¹ rozwoju
kraju; 

· ustalanie wysokoœci œrodków finansowych
przeznaczonych na realizacjê projektów badaw-

czych w ramach poszczególnych dyscyplin lub
grup dyscyplin; 

· okreœlanie tematyki projektów badawczych 
i warunków przeprowadzania konkursów na
ich realizacjê; 

· og³aszanie konkursów na finansowanie sty-
pendiów doktorskich i sta¿y po uzyskaniu stop-
nia naukowego doktora; 

· ocena merytoryczna wykonania zadañ reali-
zowanych przez dyrektora NCN, jego zastêp-
ców oraz koordynatorów dyscyplin; 

· wybór spoœród wybitnych naukowców pol-
skich i zagranicznych zespo³ów ekspertów, od-
powiedzialnych za ocenê wniosków z³o¿onych
w konkursach. 

Wiêcej na www.nauka.gov.pl 

Miêdzynarodow¹ konferencjê japonistyczn¹
zorganizowa³ w Poznaniu Zak³ad Japonisty-
ki Katedry Orientalistyki UAM, przy wspó³-
pracy z Polskim Stowarzyszeniem Badañ Ja-
ponistycznych. W komitecie organizacyjnym
znaleŸli siê dr Arkadiusz Jab³oñski (kierow-
nik projektu, UAM), dr Beata Bochorodycz
(UAM), dr Maciej Kanert (UAM) oraz prof.
Agnieszka Kozyra (PSBJ). Projekt konferencji
uzyska³ znaczne wsparcie Fundacji Japoñ-
skiej, w ramach programu Grant Program
for Intellectual Exchange Conferences.

W plenarnej sesji otwieraj¹cej, udzia³ wziê³a
m.in. przedstawicielka Ambasady Japoñskiej w
Polsce minister Kazuko Shiraishi oraz wybrany
na poprzedzaj¹cym sesjê walnym zebraniu PSBJ

nowy prezes Stowarzyszenia prof. Miko³aj Me-
lanowicz (UW). Wyk³ady inauguruj¹ce konfe-
rencjê wyg³osili prof. Ei'ichi Hoshino (University
of Ryukyus, Japonia), prof. Masato Takiura (Rei-
taku University, Japonia) oraz dr James Shields
(Bucknell University, USA).

Ze wzglêdu na przypadaj¹c¹ w roku 2012
czterdziest¹ rocznicê zakoñczenia amerykañskiej
okupacji Okinawy, jako temat przewodni konfe-
rencji wybrano problematykê okinawsk¹. Prele-
genci odnosili siê do problematyki to¿samoœci
narodowej mieszkañców Okinawy, ich poczucia
bezpieczeñstwa oraz istnienia i funkcjonowania
w tej czêœci Japonii baz amerykañskich..

W konferencji uczestniczy³o niemal 300 osób.
W trakcie odbywaj¹cych siê 26 listopada w Col-

legium HCP oraz kolejnego dnia w Collegium
Maius równoleg³ych sesji tematycznych 49 pre-
legentów przedstawi³o prezentacje poœwiêcone
jêzykoznawstwu i nauczaniu jêzyka japoñskie-
go, literaturoznawstwu, teatrologii, filmoznaw-
stwu politologii, prawu, antropologii, religio-
znawstwu, medycynie, ekologii i sejsmologii.
Dziêki wsparciu Fundacji Japoñskiej mo¿liwe bê-
dzie nie tylko wydanie tomu pokonferencyjne-
go, ale tak¿e publikacja materia³ów z sesji 
okinawskiej w specjalnym numerze jedynego 
w Polsce kwartalnika japonistycznego Silva Iapo-
nicarum, wydawanego w KO UAM przez redak-
cjê z³o¿on¹ z reprezentantów wszystkich uni-
wersyteckich oœrodków japonistycznych w kraju.

Arkadiusz Jab³oñski

Trwa termomodernizacja 
Szamarzewskiego i Miêdzychodzkiej 

Rada zadba o m³odych naukowców

Japonia w Poznaniu
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Próbê zrozumienia przesz³oœci rejonu V i VI Katarakty Nilu (obszar,
gdzie Nil Bia³y i B³êkitny ³¹cz¹ siê w jedn¹ rzekê) w okresie œrednio-
wiecza podjêli naukowcy z UAM. Pierwszy sezon badawczy projektu
Fortece Sudanu rozpocz¹³ siê ju¿ 8 stycznia i potrwa do 15 lutego
2011 roku.

Naukowcy zbadaj¹ znane dotychczas tylko z krótkich wzmianek twier-
dze, zbudowane w czasach œredniowiecznych królestw Makurii oraz Alo-
dii. Dotr¹ tak¿e na cmentarzyska kurhanowe, znajduj¹ce siê wokó³ wzgórz
Souani al-Songour. W obu miejscach ekspedycja jako pierwsza przeprowa-
dzi archeologiczne badania powierzchniowe. Zadaniem cz³onków wypra-
wy bêdzie tak¿e zmapowanie ca³ego obszaru.

W projekcie Fortece Sudanu bior¹ udzia³ pracownicy oraz studenci pol-
skich i sudañskich instytucji naukowych. Bêd¹ to oprócz archeologów rów-
nie¿ etnolodzy oraz geodeci. Organizatorami i sponsorami projektu s¹
UAM oraz National Corporation for Antiquities and Museums of Sudan
(Chartum). Wyprawê wspieraj¹ tak¿e prywatni sponsorzy.

Projekt zosta³ zaplanowany na trzy sezony badawcze, które maj¹ siê
odbyæ w latach 2011-2013:

Pierwszy sezon - styczeñ 2011 roku.
Drugi sezon - styczeñ-luty 2012 roku.
Ekspedycja bêdzie porusza³a siê po obszarach, gdzie niezmiernie goœcin-

na miejscowa ludnoœæ ¿yje z produktów w³asnych r¹k i rzadko kiedy posia-
da œrodki finansowe. St¹d te¿ borykaj¹ siê z ci¹g³ymi problemami, pojawia-
j¹cymi siê ju¿ na poziomie zakupu leków dla chorych, b¹dŸ artyku³ów
szkolnych dla dzieci. Z tego powodu ekspedycja zabiera z Polski znaczn¹

iloœæ leków oraz przyborów szkolnych, aby w ten sposób pomóc 
najbardziej potrzebuj¹cym Sudañczykom. 

WIÊCEJ NA STRONIE WWW.SUDAN.ARCHEO.EDU.PL
Wiêcej na stronie www.sudan.archeo.edu.pl. 
Zapraszamy do obejrzenia filmów o ekspedycji pod adresami:
http://www.youtube.com/watch?v=jZGV0Gn6eBw
http://www.kamereon.pl/pl/firma/off/dunia_keda.html

Kontakt: Mariusz Drzewiecki, Instytut Prahistorii UAM,
tel.0048722312160, mail: mario517@wp.pl

Biuro Informacji i Promocji UAM serdecznie
zaprasza na pokonkursow¹ wystawê nagro-
dzonych przez jury prac fotograficznych stu-
dentów naszej uczelni, nades³anych na kon-
kurs „UAM moj¹ uczelni¹”. Wystawê, otwar-
t¹ wernisa¿em 14 stycznia, ogl¹daæ mo¿na
w Collegium Minus do 14 lutego br.

Prezentowana wystawa jest wynikiem realiza-
cji projektu pod has³em „UAM moj¹ uczelni¹”
zorganizowanego przez Biuro Informacji i Pro-
mocji UAM z okazji Jubileuszowej Dekady (2009-
2019) 100-lecia naszej uczelni (1919-2019).

Projekt sk³ada siê z trzech elementów: konkur-
su fotograficznego, kalendarza uniwersyteckie-
go oraz wystawy pokonkursowej nagrodzonych
prac. Do wziêcia udzia³u w konkursie zaproszeni
zostali studenci wszystkich wydzia³ów naszej
uczelni, studiuj¹cy w trybie studiów stacjonar-
nych i niestacjonarnych oraz uczestnicy studiów
doktoranckich, a tak¿e studenci zamiejscowych
oœrodków dydaktycznych UAM.

Nagrod¹ dla studentów - autorów dwunastu
fotografii najciekawiej pokazuj¹cych nasz¹ uczel-
niê - jest m.in. opublikowanie tych fotografii w

kalendarzu uniwersyteckim na rok 2011 oraz
wyeksponowanie ich na wystawie pokonkurso-
wej. Spoœród dwunastu najlepszych prac, jury
wy³oni³o „Fotografiê Roku”, której autor otrzy-
muje nagrodê g³ówn¹ w postaci aparatu foto-
graficznego. Nades³ane przez studentów prace
do konkursu ocenia³o jury w sk³adzie: dr Maciej
Szymanowicz - historyk sztuki, kurator wystaw
fotograficznych, cz³onek Zwi¹zku Polskich Arty-
stów Fotografików, adiunkt w Zak³adzie Ochro-
ny Dziedzictwa Kulturowego i Komunikacji Miê-
dzykulturowej UAM; Waldemar Œliwczyñski - ar-
tysta fotografik, kulturoznawca, filozof, cz³onek
Zwi¹zku Polskich Artystów Fotografików, wy-
dawca kwartalnika „Fotografia”; Andrzej Jerzy
Lech - artysta fotografik, cz³onek Zwi¹zku Pol-
skich Artystów Fotografików, New Jersey (USA);
Jaros³aw Mulczyñski - historyk sztuki, kurator 
wystaw, kustosz Muzeum Narodowego 
w Poznaniu; Ma³gorzata Nowak - kulturoznaw-
ca, kurator wystaw z Biura Informacji i Promocji
UAM. Za fotografiê roku uznano pracê Alenay
Varaksy, studentki I roku filologii polskiej jako ob-
cej w Collegium Polonicum w S³ubicach.

Wiêcej na stronach:
http://studenci.amu.edu.pl/content/konkurs-fotograficzny-pod-haslem-uam-moja-uczelnia-rozstrzygniety!
http://pracownicy.amu.edu.pl/content/kalendarz-uniwersytecki-na-rok-2011-jest-juz-do-nabycia-w-ksiegarniach

UAM moj¹ uczelni¹

Ekspedycja jest ju¿ w Sudanie
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Ma³gorzata Nowak



NASZ UNIWERSYTET DLA PAMIÊCI

Tak to profesor Stanis³aw Paw³owski,
wybitny uczony, by³y rektor Uniwersy-
tetu Poznañskiego rozdysponowa³ 

w sporz¹dzonym testamencie swój bogaty,
niezwykle wartoœciowy ksiêgozbiór, licz¹cy
tu¿ przed wojn¹ oko³o 2000 unikalnych pozy-
cji. Wprawdzie nie wszystkie warunki testa-
mentu zosta³y dope³nione (los zadecydowa³,
¿e jedyny ¿yj¹cy syn, prof. Zbigniew Paw³ow-
ski jest nie geografem, a lekarzem, ¿e czêœæ
ksiêgozbioru uleg³a zniszczeniu podczas
„przechowywania” w czasie wojny w rozmai-
tych koœcio³ach, czêœæ spoœród 200 uratowa-
nych przekazano do uniwersytetu w Lublinie),
ale mo¿na powiedzieæ, ¿e choæ po czêœci wola
profesora wype³ni³a siê. W³aœcicielem wiêk-
szoœci zachowanych ksi¹¿ek zosta³ Wydzia³
Nauk Geograficznych i Geologicznych Uni-
wersytetu im. Adama Mickiewicza w Pozna-
niu. Przekazanie darowizny nast¹pi³o w 71
rocznicê zamordowania prof. Paw³owskiego 
w Forcie VII w Poznaniu. 

Podczas nadzwyczajnego posiedzenia Rady
Wydzia³u, 5 stycznia, syn Zbigniew Paw³ow-
ski, w obecnoœci cz³onków tej¿e rady, rodziny
i przyjació³ przekaza³ bibliotece wydzia³owej
58 ksi¹¿ek, wydanych w XIX i XX wieku,
czym zgotowano im przeznaczenie zgodne 
z postanowieniami testamentu. 

- Ojciec kocha³ ksi¹¿ki - wspomina³ syn Zbi-
gniew - Gromadzi³ je pieczo³owicie. Z przy-
jemnoœci¹ i radoœci¹ oddajê je tam, gdzie one
byæ powinny - do Instytutu Geografii, by tu
mog³y dalej pe³niæ swoj¹ rolê. 

W bibliotece wydzielono specjalne miejsce 
z nale¿nym dla takich wydañ zabezpiecze-

niem, bo przecie¿ stanowi¹ one kawa³ historii
nauki. Spotkaniu towarzyszy³a promocja
ksi¹¿ki o prof. Stanis³awie Paw³owskim, naj-
nowszej w serii Klasyka Nauki Poznañskiej. 

- Jest to 51 pozycja - powiedzia³a prof. Ali-
cja Pihan - Kijas, pod kierownictwem której

seria siê ukazuje, przypominaj¹c, ¿e w tej serii
prezentowane s¹ ¿yciorysy i dokonania posta-
ci najwybitniejszych dla poznañskiej nauki.
Prof. Kijas przekaza³a bibliotece wydzia³owej
komplet dotychczas wydanych ksi¹¿ek. 

***
Krótko, ale z wielkim uznaniem, przypo-

mniano sylwetkê profesora, jego wk³ad roz-
wój nauki w ogóle, a nauk geograficznych 
w szczególnoœci. Warto przecie¿ o nim pa-
miêtaæ. Choæby to, ¿e w roku 1919 m³ody, 32-
letni uczony przyj¹³ zaproszenie rektora
Wszechnicy Piastowskiej, prof. Heliodora
Œwiêcickiego, do zorganizowania katedry ge-
ografii w Poznaniu. Jego Instytut Geografii
móg³ po 10 latach pod wieloma wzglêdami

rywalizowaæ z o wiele starszym instytutem
we Lwowie. Prof. Stanis³aw Paw³owski
odznacza³ siê wybitnymi zdolnoœciami orga-
nizacyjnymi. By³ wiceprezesem Poznañskie-
go Towarzystwa Przyjació³ Nauk (od roku
1923), dziekanem Wydzia³u Matematyczno-
Przyrodniczego Uniwersytetu Poznañskiego
(1927-1928) i rektorem tego¿ Uniwersytetu
(1932-1933). 

W przemówieniu rektorskim w 1932 r. prof.
Stanis³aw Paw³owski tak przedstawi³ swoj¹
wizjê uniwersytetu: „Uniwersytet jest t¹
szczêœliw¹ instytucj¹, która nie stoi ¿adnemu
urzêdowi na zawadzie, wszystkim jest po-
trzebna, a powinna byæ równie¿ umi³owan¹...
Pragnê, aby ka¿dy obywatel Poznania zna³
cele i zadania naszej uczelni”. W wyk³adzie
inauguracyjnym „O renesansie geografii poli-
tycznej” wyg³osi³ s³ynne zdanie: jedna jest zie-
mia i jeden jest cz³owiek na ziemi. W 1934 r.
prof. Stanis³aw Paw³owski na Miêdzynarodo-
wym Kongresie Geograficznym w Warszawie
podkreœla³, ¿e geografia jest nauk¹ porozu-
mienia miêdzy narodami.

***
Wspólnie wys³uchano te¿ koncertu pieœni

Mieczys³awa Kar³owicza, bez których, jak
wspomnia³ prof. Marek Marciniak, trudno by-
³oby sobie wyobraziæ rodzinny dom Paw³ow-
skich, a zw³aszcza obchodzone tam œwiêta.
Pieœni œpiewa³a Blanka Dembosz, a akompa-
niowa³a Maria Rutkowska. W zwi¹zku z rocz-
nicowym charakterem spotkania wspomniano
te¿ wszystkich zmar³ych geografów i geolo-
gów, w szczególnoœci zmar³ego w minionym
roku prof. Henryka Rogackiego. len
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Z ksiêgozbioru prof. Stanis³awa Paw³owskiego 

Otrzymaliœmy kawa³ historii nauki
Wybieraj¹c siê w d³u¿sz¹ podro¿ za granice kraju, 
a bêd¹c ca³kowicie œwiadom tego co czyniê, zapisujê 
na wypadek mojej œmierci, (…) córce mojej Wandzie 
Stanis³awie Paw³owskiej bibliotekê beletrystyczn¹ 
na w³asnoœæ, a bibliotekê naukow¹ proszê oddaæ mojemu
synowi, który poœwiêci siê studiom geografii lub geologii
lub ekonomii, albo Zarz¹dowi G³ównemu Ligi Morskiej 
i Kolonialnej w Warszawie pod warunkiem, ¿e zostanie
wcielona jako depozyt do Instytutu Naukowego LKK tak
d³ugo, jak d³ugo Instytut ten bêdzie istnia³ jako osobna
organizacja przy LMK. W razie zwiniêcia Instytutu 
przy LMK lub zmiany go na inn¹ instytucjê biblioteka 
wraca do swobodnego rozporz¹dzania mojej córki. 
(W Poznaniu, 6 lipca 1938 , ul Fredry 10)
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Z³o¿ono kwiaty na Forcie VII, pod tablic¹ profesora Stanis³awa
Paw³owskiego w gmachu Collegium Geographicum, a tak¿e
pod tablic¹ pomordowanych w czasie II wojny œwiatowej 
profesorów Uniwersytetu Poznañskiego. 



NASZ UNIWERSYTET PROJEKTY 

8 |  ¯ Y C I E  U N I W E R S Y T E C K I E |  s t y c z e ñ  2 0 1 1

Sk¹d pomys³ na takie studia podyplomo-
we na Wydziale Prawa i Administracji UAM?

- Z obserwacji i chêci pomocy polskim
przedsiêbiorcom i pracownikom. OpóŸnienia
technologiczne Polski wobec pozosta³ych
cz³onków UE wymagaj¹ podjêcia aktywnych
dzia³añ w celu podnoszenia poziomu konku-
rencyjnoœci przedsiêbiorstw krajowych. Do-
datkowo w obliczu ci¹g³ych zmian technolo-
gicznych i rosn¹cego poziomu innowacyjnoœci
gospodarki œwiatowej, polscy przedsiêbiorcy 
i pracownicy musz¹ stale podnosiæ swoje wy-
kszta³cenie i umiejêtnoœci zawodowe. Wspó³-
czeœnie mamy do czynienia z gospodark¹
opart¹ na wiedzy, w której zasadnicz¹ rolê od-
grywa zarz¹dzanie informacj¹, co niesie ze so-
b¹ koniecznoœæ inwestowania w wiedzê 
i umiejêtnoœci kadr. Ponadto wzrost kosztów
pracy powoduje, ¿e konieczne sta³o siê ci¹g³e
zwiêkszenie wydajnoœci pracowników, a jed-
nym z narzêdzi zwiêkszania tej wydajnoœci
jest wykorzystanie w zarz¹dzaniu przedsiê-
biorstwem zintegrowanych systemów klasy
ERP. Jak widaæ zatem, nasze studia wpisuj¹
siê znakomicie we wspó³czesne tendencje 
i wychodz¹ naprzeciw wyzwaniom, przed
którymi stoi gospodarka krajowa. Œwiadczyæ o
tym mo¿e te¿ fakt, ¿e nasza aplikacja o œrodki
z Europejskiego Funduszu Spo³ecznego zosta-
³a bardzo wysoko oceniona przez Polsk¹ Agen-
cjê Rozwoju Przedsiêbiorczoœci. Sklasyfikowa-
ni zostaliœmy na czwartym miejscu spoœród
ponad siedemdziesiêciu beneficjentów.

A zatem studia te s¹ odpowiedzi¹ na real-
ne zapotrzebowanie pojawiaj¹ce siê na ryn-
ku?

- Tak. Badania prowadzone przez ró¿ne
oœrodki wskazuj¹ jednoznacznie, ¿e na rynku
polskim mamy do czynienia z niedoborem
specjalistów ERP, co generuje wysokie koszty
zarz¹dzania informatyk¹ w przedsiêbior-
stwach. Co gorsza, mo¿liwoœci podnoszenia
kwalifikacji w zakresie zintegrowanych syste-
mów zarz¹dzania s¹ niewielkie. Brakuje kom-
pleksowej oferty: na rynku dominuj¹ krótkie 
i kosztowne szkolenia - œrednio 4-5 kursów po
3-4 dni w cenie ok. 10 tys. z³! - a ponadto sy-
stem szkoleñ jest nieefektywny, poniewa¿
szkoli siê wielu pracowników w w¹skim za-
kresie, zamiast nielicznych, ale kompleksowo.

Jakie s¹ cele projektu?
- Celem jest podniesienie kwalifikacji pra-

cowników poprzez kompleksowe przygotowa-
nie 120 osób do pe³nienia roli specjalisty ERP.
Planowane s¹ dwie edycje studiów: styczeñ-
grudzieñ 2011 oraz styczeñ-grudzieñ 2012. 

W ka¿dej edycji limit miejsc wynosi 60 miejsc.
Obecnie trwa rekrutacja na pierwsz¹ edycjê
studiów. Cele szczegó³owe projektu to wzrost
wiedzy i umiejêtnoœci z zakresu administracji,
rozbudowy, programowania i obs³ugi systemu
Microsoft Dynamics Axapta; wzrost praktycz-
nych umiejêtnoœci w zakresie zarz¹dzania 
i obs³ugi aplikacji ERPII oraz wzrost samooce-
ny i pewnoœci siebie studentów w wyniku na-
bytej wiedzy i umiejêtnoœci. Dodam, ¿e du¿y
nacisk k³adziemy na nabycie umiejêtnoœci
praktycznych, dlatego wiêkszoœæ zajêæ ma
charakter warsztatowy i prowadzona jest
przez wybitnych specjalistów z zakresu ERP,
przy u¿yciu wysokiej klasy sprzêtu kompute-
rowego wraz z odpowiednim oprogramowa-
niem. 

Dla kogo s¹ te studia?
- Oferta jest g³ównie skierowana do pra-

cowników œredniego i ni¿szego szczebla, 
tj. programistów, techników, konsultantów,
administratorów, analityków IT, finansistów,
in¿ynierów, logistyków i ksiêgowych oraz pra-
cowników innych stanowisk, którzy chc¹ uzu-
pe³niæ swoj¹ wiedzê z zakresu zintegrowa-
nych systemów zarz¹dzania. Szkoliæ bêdziemy
w trzech specjalizacjach: zarz¹dzanie dosta-
wami, zarz¹dzanie finansami oraz rozbudowa
i administracja. Warunkiem uczestnictwa 
w studiach jest wy¿sze wykszta³cenie, pozo-
stawanie w stosunku pracy oraz z³o¿enie 
odpowiednich dokumentów. Muszê jednak 
zaznaczyæ, ¿e liczba miejsc jest ograniczona 
i st¹d kolejnoœæ zg³oszeñ jest równie¿ brana
pod uwagê. 

Jaki jest poziom dofinansowania unijnego
i koszt studiów dla studentów?

- Uda³o nam siê uzyskaæ maksymalny po-
ziom dofinansowania unijnego - 80%. To po-
zwala nam zaoferowaæ bardzo korzystne wa-
runki finansowe dla uczestników, gdy¿ ca³ko-
wity koszt udzia³u w studiach wyniesie oko³o
1150 z³otych. Kwota ta obejmuje tak¿e koszt
przyst¹pienia do egzaminu certyfikuj¹cego
oraz koszt podrêczników oraz skryptów. Jak
wiêc widaæ, dziêki dofinansowaniu unijnemu
jest to bardzo atrakcyjna oferta edukacyjna
tak¿e pod wzglêdem finansowym. 

Szczegó³owych informacji o studiach 
mo¿na zasiêgn¹æ u Ma³gorzaty Michalczak 
pod nr telefonu 618294284 
lub mailowo: uamprawo@amu.edu.pl. 
Wiêcej informacji jest równie¿ na stronie 
Wydzia³u Prawa i Administracji
Adres biura projektu: Collegium Iuridicum, 
ul. Œw. Marcin 90, pok. 122 I piêtro.

Rozmowa 

z dr. Micha³em Fliegerem,

kierownikiem studiów 

podyplomowych 

"Zintegrowane systemy 

zarz¹dzania 

przedsiêbiorstwem ERP"

Chcesz byæ specjalist¹ ERP?
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Cz³onkami rzeczywistymi Akademii Eu-
ropejskiej mog¹ byæ niejako automa-
tycznie laureaci nagrody Nobla. S¹ nad-

to dwa rodzaje cz³onkostwa: tytularne, czyli
rzeczywiste, oraz korespondencyjne - podob-
nie zreszt¹ jak w Polskiej Akademii Nauk, czy
Polskiej Akademii Umiejêtnoœci. Cz³onków
rzeczywistych Akademia Europejska liczy
oko³o 300, musz¹ to byæ cz³onkowie akademii
krajowych. Cz³onkami korespondentami,
których równie¿ jest oko³o trzystu, mog¹ byæ
osoby nie nale¿¹ce do ¿adnej krajowej akade-
mii. Korporacja ta skupia uczonych z Krajów
Europejskich, Ameryki i Azji. Wœród nich jest
ponad 70 laureatów Nagrody Nobla. Dwuna-
stu cz³onków rzeczywistych Akademii pocho-
dzi z Polski. Jednym z nich jest prof. Bogdan
Marciniec z Wydzia³u Chemii UAM. Cz³onka-
mi korespondentami s¹ natomiast prof. Lilia-
na Sikorska z Instytutu Filologii Angielskiej
UAM, a tak¿e rektor UAM, prof. Bronis³aw
Marciniak.

Jak funkcjonuje to elitarna korporacja
uczonych? - pytamy prof. Jacka Fisiaka.

- Raz w roku, zwykle na pocz¹tku grudnia
odbywa siê spotkanie plenarne, kiedy to dys-
kutuje siê o sprawach organizacyjnych, za-
twierdza program i bud¿et na nastêpny rok.
Poza tym odbywaj¹ siê sympozja i konferencje
w mniejszych gronach, na okreœlone tematy,
w ró¿nych rejonach œwiata. 

Czym merytorycznie tak szacowne grono
mêdrców siê zajmuje? 

- We wspó³pracy z akademiami krajowymi
organizuje lub inicjuje sympozja i kongresy
miêdzynarodowe na okreœlone tematy lub 
o charakterze interdyscyplinarnym. Na przy-

k³ad: zwi¹zek zdrowia z rozmaitymi zagro¿e-
niami ekonomicznymi, klimatycznymi… Albo:
tendencje nowoczesnej poezji.., choroba
wœciek³ych krów..., zmiany w przyrodzie, 
a rozwój cywilizacyjny… Tematy s¹ naprawdê
ró¿ne. Wynikiem takich spotkañ s¹ publikacje
i opracowania. Wspó³dzia³amy tu œciœle 
z UNESCO, które notabene w znacznej mierze
Akademiê finansuje. 

Panie profesorze, czy w sytuacji, gdy kon-
takt wzajemny miêdzy uczonymi, tryby prze-
kazywania informacji w tak znacznym stop-
niu uleg³y uproszczeniu dziêki nowoczesnej

multimedialnej komunikacji - takie zjazdy
spe³niaj¹ jeszcze swoj¹ rolê?

- Ró¿nie to bywa, czêsto ta formu³a ju¿ siê
nie sprawdza. Zgromadzenia Narodowe,
których celem jest omówienie spraw formal-
nych i organizacyjnych, maj¹ bardzo ma³¹ fre-
kwencjê. Lepiej funkcjonuj¹ sympozja; nie-
zbyt wielkie grona osób, dyskutuj¹ce na okre-
œlony temat. Wielkie kongresy utrzymuj¹ siê
g³ównie ze wzglêdu na presti¿ow¹ tradycjê.
Niemniej jednak bardzo trudno „skrzykn¹æ”
ludzi z ca³ego œwiata, gdy s¹ formy inne: szyb-
sze, tañsze, wygodniejsze. A jednak ¿al nieco
tych du¿ych kongresowych zjazdów, bo tylko
tam mo¿na w jednym miejscu spotkaæ siê twa-
rz¹ w twarz, porozmawiaæ, pok³óciæ siê, pogo-
dziæ… Nowoczesne techniki nie s¹ w stanie
tego zast¹piæ. 

Na czym g³ównie polega wyj¹tkowoœæ tej
rady mêdrców? 

S¹dzê, ¿e g³ównie na swoistym przemie-
szczaniu siê z kraju do kraju. To staje siê dla
wielu œrodowisk, które podejmuj¹ siê roli 
gospodarza kongresu czy sympozjum, mo¿li-
woœci¹ naukowego o¿ywienia, zaprezento-
wania siê wobec luminarzy europejskiej 
i œwiatowej nauki. Akademia dzia³a tu jak
przys³owiowe dro¿d¿e. Ludzie, którzy cz³on-
kami Akademii nie s¹, maj¹ sposobnoœæ spo-
tkania elity, lansowania siebie i swoich mo¿-
liwoœci. 

Jak œwiat korzysta z tej zbiorowej m¹dro-
œci?

Akademia wypracowaæ mo¿e opiniê, apelo-
waæ, inspirowaæ, inicjowaæ. Nie prowadzi po-
lityki, proponuje rozwi¹zania œciœle naukowe. 

len
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Europejska Rada Mêdrców

Na Zgromadzeniu Ogólnym Akademii 
Europejskiej w Pary¿u prof. Jacek Fisiak 
z Wydzia³u Neofilologii UAM zosta³ wybrany
cz³onkiem prezydium Akademii. 
Wraz z profesorem do prezydium weszli dwaj
nobliœci - prof. Werner Arber ze Szwajcarii
oraz prof. Luc Montagnier z Francji.
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Trudno „skrzykn¹æ” ludzi
z ca³ego œwiata, gdy s¹
formy inne: szybsze, 
tañsze, wygodniejsze.
A jednak ¿al nieco tych
du¿ych kongresowych
zjazdów, bo tylko tam
mo¿na w jednym miejscu
spotkaæ siê twarz¹ 
w twarz, porozmawiaæ,
pok³óciæ siê, pogodziæ…
Nowoczesne techniki 
nie s¹ w stanie tego 
zast¹piæ



...matematycy?

odpowiada 
prof. Marek 
Nawrocki

Ju¿ od 1866 roku wyzwaniem jest hipoteza Riemanna i na
pewno w nadchodz¹cym roku te¿ znajd¹ siê matematycy,
którzy spróbuj¹ jej dowieœæ. Jak mawia siê w œrodowisku ma-
tematyków, trudne zadania potrafi¹ rozwi¹zywaæ ludzie,
którzy nie wiedz¹, ¿e tego nie mo¿na zrobiæ. Ostateczne roz-
wi¹zanie hipotezy Riemanna mia³oby du¿e znaczenie dla teo-
rii liczb, dla informatyki, dla fizyki. W naszej dziedzinie trud-
no jest prognozowaæ, a wiêc i hipoteza Riemanna mo¿e byæ do-
wiedziona dziœ, w tym roku, za kilka lat, za kilkaset...

Bardzo dynamicznie rozwijaj¹ siê i rozwijaæ bêd¹ zastosowa-
nia równañ ró¿niczkowych, zw³aszcza cz¹stkowych, do opisu
skomplikowanych zjawisk fizycznych czy spo³ecznych. Rów-
nie¿ w biologii, szczególnie w genetyce, znajduj¹ zastosowanie
finezyjne metody matematyczne. Dziœ trudno wyobraziæ sobie
nowoczesne nauki przyrodnicze bez matematyki. Jedn¹ z naj-
bardziej dynamicznie rozwijaj¹cych siê dziedzin jest kryptolo-
gia. Poruszy³o nas doniesienie z prze³omu roku, ¿e w warszaw-
skiej Wojskowej Akademii Technicznej Polacy do szyfrowania
wykorzystali krzywe eliptyczne. To dosyæ spektakularny po-
mys³, o ogromnym znaczeniu dla systemów informatycznych,
jeœli rzeczywiœcie pozwoli szybko i dobrze kodowaæ dane. 
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...fizycy?

odpowiada 
prof. Ryszard 
Naskrêcki

Wielkie nadzieje w nadchodz¹cym roku wi¹¿emy z Wielkim
Zderzaczem Hadronów. Wiemy ju¿, gdzie by³y jego s³abe punk-
ty i zosta³y one usuniête. S¹ ju¿ pierwsze eksperymenty, zosta-
³y sprawdzone systemy kumulacji danych i jestem przekonany,
¿e - nawet abstrahuj¹c od tego, czy ta tajemnicza cz¹stka Higg-
sa(która sprawia, ¿e sk³adniki materii uzyskuj¹ masê; ostatnia,
której brakuje do zamkniêcia teorii powstania œwiata - red.) zo-
stanie odkryta czy nie - bez w¹tpienia trzeba siê spodziewaæ
rewolucyjnych wyników, które mog¹ naprawdê otworzyæ no-
we obszary wiedzy. Mo¿emy oczekiwaæ tu wielkich niespo-
dzianek.

Drugim obszarem jest to, co intryguje dziœ wielu fizyków:
pogranicza dziedzin, a wiêc to, co rozwija siê miêdzy fizyk¹ a
medycyn¹, biologi¹, chemi¹. To bardzo szybko rozwijaj¹cy siê
obszar wiedzy i wchodz¹ do niego badacze m³odzi, bardzo do-
brze wykszta³ceni i pe³ni zapa³u. To du¿y „front naukowy”.
Ci¹gle prawdziwe okazuje siê powiedzenie Feynmanna z ksi¹¿-
ki "Tajemniczy wiek", ¿e ca³y œwiat mieœci siê w szklance wina;
myœmy ten œwiat poszatkowali na biologiê, chemiê, fizykê i tyl-
ko... wino o tym nie wie. Na „naszym podwórku” wielkie
nadzieje wi¹¿emy dlatego z otwarciem Centrum Nanobiome-
dycznego. Choæ skromny na pozór, z punktu widzenia techno-
logii bêdzie to najnowoczeœniejszy budynek Poznania, z nie-
zwykle wyrafinowanymi rozwi¹zaniami. Wyposa¿ony zosta-
nie w najnowoczeœniejsz¹ aparaturê za 90 mln z³. A sk¹d wzi¹æ
uczonych? Uruchomiony zosta³ ju¿ program miêdzynarodo-
wych studiów doktoranckich i w pierwszej rekrutacji na 10
miejsc mieliœmy 70 aplikacji z ca³ego œwiata, choæ ostatecznie
to Polacy okazali siê najlepsi, czêsto zreszt¹ spoza naszego uni-
wersytetu. Wiêkszoœæ z nich ma za sob¹ jakieœ studia czy sta¿e
na uczelniach zagranicznych. 

Czego 
oczekuj¹ 
w roku
2011...

Wielkie nadzieje w nadchodz¹cym roku wi¹¿emy 
z Wielkim Zderzaczem Hadronów
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...biologowie?

odpowiada 
prof. Bogdan 
Jackowiak

Prognozowaæ w nauce jest o tyle trudno, ¿e prze³omowe 
odkrycia zwykle nas zaskakuj¹. Na pewno dynamiki nabior¹ 
i przynios¹ nowe ustalenia badania regulatorowej roli niekodu-
j¹cego RNA. Po dobrym rozpoznaniu mechanizmów dzia³ania
RNA koduj¹cego bia³ka, jest to obecnie obszar badawczy szcze-
gólnie intensywnie eksploatowany. Ju¿ rok miniony przyniós³
wiele interesuj¹cych wyników w obszarze nazywanym geno-
mik¹ krajobrazu. Mówi¹c najogólniej, chodzi tu o badania
funkcjonowania genów w œrodowisku. Eksperymenty tereno-
we wykaza³y np., ¿e w wyniku fragmentacji krajobrazu ju¿ w
krótkim czasie zachodz¹ u roœlin procesy mikroewolucyjne.
Otó¿ buduj¹c drogi czy osiedla dzielimy ci¹g³y dot¹d krajobraz
na odseparowane od siebie "wysepki", co prowadzi do zmian
genetycznych w populacjach od dawna ¿yj¹cych na danym te-
renie. Zjawisko to opisywaliœmy dot¹d na poziomie doœæ ogól-
nym, natomiast niedawno opublikowane prace - np. biologów
szwajcarskich - pokaza³y, ¿e hipotezy dotycz¹ce zmian gene-
tycznych w populacjach mo¿na badaæ tak¿e poprzez ekspery-
menty terenowe. Na wielu obszarach kuli ziemskiej fragmen-
tacja krajobrazu dotyczy przede wszystkim kompleksów le-
œnych. Mo¿na wiêc oczekiwaæ, ¿e w 2011 roku, który jest

Œwiatowym Rokiem Lasu pojawi siê wiele wa¿nych syntez,
opisuj¹cych to, co dzieje siê z zasobami leœnymi. O tym, jak du-
¿¹ wagê przywi¹zuje siê do lasu, œwiadcz¹ m.in. Œwiatowy
Szczyt Ziemi w Rio w 1992 roku , czy COP 14, na których laso-
wi poœwiêcone by³y osobne konferencje. Zanikanie lasów nale-
¿y przecie¿ do g³ównych przyczyn tak szeroko dyskutowanych
zmian klimatycznych.

Wreszcie, nale¿y oczekiwaæ dalszych postêpów w badaniach
archeologicznych zwi¹zanych z pochodzeniem cz³owieka -
ostatnie odkrycia przesunê³y znacz¹co czas pojawienia siê go
na Ziemi; podwa¿a siê te¿ tezê o miejscu jego pochodzenia;
mia³aby to byæ nie Afryka, lecz Azja. Ponadto, wielu biologów
pracuje nad udoskonalaniem hodowli komórek macierzystych;
bioinformatyka, która zrobi³a ogromne postêpy w metodologii
musi siê uporaæ z interpretacj¹ olbrzymiej liczby danych - te-
maty, którymi ¿yæ bêdzie biologia mo¿na d³ugo wymieniaæ.
Rozwój biologii dokonuje siê dzisiaj dziêki du¿ym zespo³om,
z³o¿onym z wielu œciœle wspó³pracuj¹cych specjalistów, dlate-
go cieszy mnie, ¿e w ramach 7 PR powsta³ na naszym wydzia-
le projekt centrum doskona³oœci, którego celem bêdzie wyko-
rzystanie genomiki w rolnictwie i medycynie. MR
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W fizyce jak te¿ w  biologii, szczególnie w genetyce, znajduj¹ zastosowanie finezyjne metody matematyczne
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Coraz g³oœniej siê mówi, ¿e dziekan dziœ po-
winien byæ przede wszystkim mened¿erem.
To znaczy przede wszystkim, ¿e swoj¹ dzia³al-
noœæ naukow¹ musi zawiesiæ na ko³ku...

...co najmniej w 90 procentach.To prawda.
Ale dziœ mamy tak¹ strukturê nauki, ¿e tymi
poligonami pracy s¹ wydzia³y. Rektor i wy¿sze
w³adze maj¹ prawo i obowi¹zek wywieraæ
wp³yw, nadawaæ ton, tworzyæ regu³y gry, na-
tomiast ¿ycie naukowe toczy siê na wydzia-
³ach. Dziekani ju¿ dziœ maj¹ du¿¹ autonomiê, 
a bêd¹ mieli jeszcze wiêksz¹. Dzisiaj dziekan
musi byæ promotorem zmian na wydziale. 
Jak to zrobiæ? Nie przeszkadzaæ aktywnym 
i naprzykrzaæ siê opornym. 

Brzmi to ³atwo.
- Ale ka¿dy wydzia³ to du¿y zbiór ludzi am-

bitnych, wyczulonych na punkcie swojej oso-
by, niekiedy trudnych. Trzeba dobrze poznaæ
swój wydzia³ i jego pracowników. S¹ instru-
menty, które pomagaj¹ w tym dziekanowi,
ró¿nego rodzaju sprawozdawczoœæ...

...któr¹ wszyscy przeklinaj¹.
- Ja nie. Ona daje pewn¹ mo¿liwoœæ obiek-

tywnego spojrzenia. Mamy komisjê ocen okre-
sowych, gdzie regularnie spotykamy siê i roz-
mawiamy z profesorami o ich sukcesach, ale 
i o pora¿kach. Albo ocena parametryczna: 
w rzeczywistoœci jest to analiza SWAT ca³ego wy-
dzia³u, gdzie widzimy jego s³abe i mocne punkty.

Czy taka analiza mo¿e zaskoczyæ kogoœ,
kto od lat pracuje na wydziale? 

W nauce jest zmiennoœæ uk³adów - coœ, co
by³o dobre 10 lat temu, nie musi byæ dobre
dzisiaj. A my myœlimy z pewn¹ bezw³adnoœci¹
i pos³ugujemy siê dawnym obrazem. U nas na
przyk³ad utworzy³a siê taka nieformalna gru-
pa informatyki kwantowej, z³o¿ona z osób z
ró¿nych zak³adów. Pisz¹ œwietne prace i udzi-
a³ publikacji tej nieformalnej grupy nagle oka-
za³ siê ogromny, a jeszcze kilka lat temu wyda-
wali siê tylko grup¹ zapaleñców. Widaæ te¿
swoiste stajnie naukowe np. prof. Barnasia,

znakomitego uczonego, który „rozmno¿y³”
swoj¹ wielkoœæ, przyci¹gaj¹c wszystkich naj-
wybitniejszych absolwentów z ostatnich lat,
bo wiedzieli, ¿e tam dostan¹ trudne zadania,
bêd¹ na pierwszym froncie nauki. 

Do zmian przekonywaæ nie³atwo, bo ludzie
zmian nie lubi¹.

- Trzeba mieæ instrumenty. Najpierw finan-
sowe - nie da siê promowaæ zmian bez finan-
sów, a przedsiêbiorczoœæ dziekana to umiejêt-
noœæ wykorzystywania pojawiaj¹cych siê szans
i okazji. Najpierw programy ramowe Unii Eu-
ropejskiej. Tych pieniêdzy jest ogromnie du¿o.
One nie s¹ ³atwe, ale te¿ nie tak trudne, by siê
o nie nie pokusiæ. Nasz wniosek o Centrum Na-
nobiomedyczne na 111 mln z³ w ca³oœci po-
wsta³ na Wydziale Fizyki. Oczywiœcie, konsul-
towaliœmy siê, œciœle wspó³pracuj¹c z CIE, czy
ogl¹daj¹c Centrum Caesar w Bonn. Uwa¿am, ¿e
to wielkie szczêœcie, ¿e CIE jest na Wydziale Fi-
zyki. Wspania³ym instrumentem jest grant z
programu Kapita³ Ludzki: prawie 10 mln na
wsparcie zmian na naszym wydziale.

I jak pan u¿y³ tego instrumentu?
- Dla kadry: miesiêczne i 2-tygodniowe sty-

pendia wyjazdowe do dowolnego oœrodka na-
ukowego na œwiecie; ponad 40 stypendiów
rocznie po 2, 5 tys. euro. Procedura uproszczo-
na, trzeba przynieœæ tylko pismo, ¿e bêdzie siê
tam przyjêtym.

A ludzie wyje¿d¿aj¹? Na Erasmusa kiedyœ
trzeba by³o robiæ ³apanki.

- Niektórzy maj¹ œwietn¹ wspó³pracê z za-
granic¹ i jasn¹ wizjê, gdzie chc¹ jechaæ. S¹ i ta-
cy, którzy nie maj¹, niestety, zagranicznych
kontaktów. A ja w³aœnie bardzo wspieram tê
grupê, ¿eby ten grant wymusi³ na nich taki
kontakt, przerwa³ tê lokalnoœæ. Czêœæ pieniê-
dzy przeznaczyliœmy te¿ na studium nowocze-
snej metodyki kszta³cenia; ucz¹ siê tam i pro-
fesorowie i m³odzi adiunkci: jest m.in. psycho-
logia, multimedia, edycja g³osu, przygotowa-
nie eksperymentu, no i œwietni wyk³adowcy.
Dla studentów:zajêcia w blokach rozwojo-
wych: jeden z przedsiêbiorczoœci( prawo go-
spodarcze, patenty, psychologia biznesowa-
przygotowanie do biznesu akademickiego), a
drugi z ochrony œrodowiska, bo wielu naszych
studentów trafia tam w praktyce. Maj¹ wiêc
porz¹dne zajêcia w laboratorium, by znali me-
tody np. oznaczania zanieczyszczeñ, maj¹ wy-
k³ady o polityce pañstwa i UE w ochronie œro-
dowiska, o energii wiatru. Dla doktorantów:
komputery, dodatki do stypendium, œrodki na
wyjazdy zagraniczne. Oczywiœcie projektem
siê zarz¹dza, s¹ potrzebne œrodki, a wiêc kupi-
liœmy super wydajn¹ maszynê poligraficzn¹,
du¿o sprzêtu, ksi¹¿ki do biblioteki, a nawet
potrzebne chemikalia. Za 150 tys. z³ kupili-
œmy- dla studentów!- wielofunkcyjny klaster

do rozwi¹zywania bardzo z³o¿onych zadañ.
Czêœæ pieniêdzy przeznaczamy dla visitingów
z kraju i zagranicy. Podobny cel - zetkniêcie ze
œwiatow¹ nauk¹ - ma „Intensiv Erasmus” stu-
denci przez 2 tygodnie uczestnicz¹ w wyk³a-
dach i warsztatach, poœwiêconych jednemu
tematowi, na które œci¹gaj¹ uczeni z ca³ego
œwiata.

Wydzia³ Fizyki UAM tradycyjnie, ju¿ od lat,
przyci¹ga uczniów.

Tu wykorzystujemy drugi program "New-
ton te¿ by³ uczniem"- to 4, 5 mln z³ na wspar-
cie uczniowskiego ruchu w kó³kach nauko-
wych. Wybraliœmy 20 najlepszych szkó³ w re-
gionie. Kupiliœmy im proste narzêdzia badaw-
cze, mogliœmy wesprzeæ nauczycieli, p³aciæ
naszym wyk³adowcom, jad¹cym do szkó³..
Starania o pieni¹dze bywaj¹ zaraŸliwe. Wspó³-
pracujemy od lat z ma³ym liceum w Sulêcinie,
pod naszym wp³ywem wyst¹pili o grant i do-
stali 250 tys. z³ na wspó³pracê z naszym wy-
dzia³em. Z petentów stali siê wymagaj¹cymi
klientami, którzy p³ac¹ i ¿¹daj¹.

Umiejêtnoœæ pisania aplikacji, znajomoœæ
programów to dziœ osobna dziedzina wiedzy.

- Niestety, dziekani musi dzisiaj to umieæ.
Dzisiaj dobre pomys³y w oderwaniu od tych
realiów formalnoprawnych s¹ nie do zrealizo-
wania. Dlatego prowadzimy wspólnie z CIE od
dwóch lat studia dla mened¿erów nauki.
Pierwsi absolwenci z ca³ej Polski ju¿ wrócili
na swoje uczelnie.

Coraz mniej chêtnych na studia zaoczne
budzi obawy dziekanów o brak dochodów z
tej dziedziny. 

- Ale nie oznacza to, ¿e nie ma chêtnych do
nauki. Jesteœmy jednym z najbardziej znacz¹-
cych centrów optyki okularowej w Polsce. Na-
si absolwenci s¹ przygotowani nowoczeœnie,
ale s¹ w zawodzie i praktycy, którzy weszli do
niego dawno temu, czêsto tylko po zawodów-
kach. Za to maj¹ wielkie doœwiadczenie i od-
nieœli ogromny sukces finansowy. Z myœl¹ o
nich zrobiliœmy program rocznego kursu aka-
demickiego z optyki okularowej, z preferencj¹
dla osób 45 +. T³umy wal¹. Przy Fundacji UAM
tworzymy centrum optometrii: ktoœ chce u nas
robiæ badanie wzroku- a robimy to super - nie
musi szukaæ znajomoœci. Zrobimy to legalnie,
wynajmiemy sprzêt i pomieszczenia. P³aæmy
studentom i doktorantom, bo lepiej ¿eby oni tu
dorabiali i uczyli siê przy tym, ni¿ byle gdzie.

Pieni¹dze, pieni¹dze - czy ci¹g³e zdobywa-
nie ich nie stanie siê pu³apk¹, a wydzia³ tylko
biznesem?

- Dziekan mo¿e zachêcaæ tak¿e ideowo, ale
czasy romantyków ju¿ dawno minê³y. Wiêk-
szoœæ ludzi oczekuje, ¿e dziekan jest mened¿e-
rem - wskazuje zadania do wype³nienia, oni je
wykonuj¹, ale te¿ i maj¹ z tego jakieœ profity.

Dziekan ma byæ mened¿erem

Z prof. Ryszardem 
Naskrêckim, dziekanem
Wydzia³u Fizyki UAM, 
rozmawia Maria Rybicka
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Prof. Anna Grzegorczyk, dyrektor Cen-
trum Badañ im. Edyty Stein, przywita³a
przyby³ych goœci, przywo³uj¹c postaæ

Zbigniewa Herberta. Prorektor UAM, prof. Ja-
cek Witkoœ, otworzy³ tegoroczne obrady, kon-
centruj¹c swoje rozwa¿ania na zjawisku skoñ-
czonoœci i przemijania, stwierdzaj¹c, ¿e ¿yæ
piêknie to byæ gotowym na to ostatnie i nie
daæ mu siê zaskoczyæ. Trzeba tak¿e pamiêtaæ,
¿e ¿yjemy nie tylko dla samych siebie, ale
przede wszystkim dla „innych i poprzez in-
nych”. 

Pierwsz¹ sesjê konferencji otworzy³ swym
wyst¹pieniem Piêkno jako kryterium etyczne
w staro¿ytnoœci prof. Kazimierz Ilski, Zasadni-
cz¹ kwesti¹ wyst¹pienia by³a p³eæ i zwi¹zane
z ni¹ odmienne oblicza piêkna. •ród³owo piêk-
no jak kategoria etyczna (piêkno moralne)
przypisywane byæ mog³o jedynie mê¿czy-
znom, ci bowiem mogli posiadaæ takie cnoty
jak mêstwo i roztropnoœæ. Teologicznemu 
rozumieniu piêkna przyjrza³ siê ks. Witold 
Kawecki. Przyjmuj¹c, ¿e Bóg jest piêknem, 
o piêknym cz³owieku mo¿na mówiæ wówczas,
gdy d¹¿¹c do piêkna, d¹¿y do Boga. Piêkno po-
nadto ma moc zbawcz¹, jest tak¿e widzialno-
œci¹ dobra i wyrazem jednoœci bytu. Piêkno
Chrystusa ukrzy¿owanego nie jest harmonicz-
ne, przeciwnie, pe³ne jest cierpienia i agonii,
co nadaje mu inny wymiar: teologia to ¿ycie w
dramacie i w piêknie, gdzie oba te stany wza-
jem siê nie wykluczaj¹. Pojmuj¹c piêkno jako
zjawisko nadprzyrodzone, prof. Renata Rogo-
ziñska wskaza³a na u³omnoœæ ludzkich zmy-
s³ów i poznania oraz na nieprzekraczaln¹
przepaœæ miêdzy pierwowzorem a przedsta-
wieniem, co w konsekwencji sprawia, ¿e piêk-
no nadprzyrodzone objawia siê w œwiecie re-
alnym jedynie w sposób u³omny. Nad samot-
noœci¹ jako kategori¹ egzystencjaln¹ pochyli³a
siê dr Agnieszka Kulig, akcentuj¹c znacz¹c¹
przestrzeñ „miêdzy”, jak¹ wyzwala samot-
noœæ: to energia ¿ycia i obecnoœæ œmierci. Eg-
zystencjalna perspektywa stanowi³a tak¿e
podstawê wyst¹pienia dr Ma³gorzaty Jan-
kowskiej, która, zestawiaj¹c myœl Andrzeja
Grzegorczyka i Leszka Ko³akowskiego, piêk-
nym ¿yciem okreœli³a to, które wi¹¿e siê z
odwag¹ i odpowiedzialnoœci¹. Skandal piêkna
to intryguj¹cy tytu³ wyst¹pienia prof. Miro-

s³awa Loby. Prelegent wyró¿ni³ dwa g³ówne
sposoby rozumienia piêkna - jako cnoty, zwi¹-
zanej z prac¹ i wysi³kiem (piêkno absolutne)
oraz jako dzie³a sztuki, estetycznej konsump-
cji. Drugie ujêcie sta³o siê implikacj¹ nieufno-
œci wobec piêkna, poza któr¹ wspó³czeœnie
trudno wyjœæ. Kolejne dwa wyst¹pienia prze-
sunê³y akcent rozwa¿añ w zgo³a inny obszar.
Prof. Anna Grzegorczyk, przytaczaj¹c obraz
trzech gór, wskaza³a na odmiennoœæ trzech
œcie¿ek doskonalenia ducha i cia³a - alpini-
styczn¹, buddyjsk¹ i karmelitañsk¹, które,
przy ca³ej swej ró¿norodnoœci, jednakowo pro-
wadz¹ do transcendentnej jedni. Zakonna ko-

bieca twórczoœæ autobiograficzna okresu œre-
dniowiecza stanowi³a temat wyst¹pienia dr
Ma³gorzaty Grzywacz, w którym autorka do-
wodzi³a, ¿e piêkne ¿ycie zakonne to relacja ¿y-
cia z Bogiem. Ów referat wprowadzi³ s³ucha-
czy w ostatni¹ sesjê pierwszego dnia konfe-
rencji, w ca³oœci poœwiêcon¹ sylwetce œw. Te-
resy od Jezusa. Jej osobê przybli¿yli ojcowie
karmelici - o. Sergiusz Niziñski, o. Wojciech
Ciak oraz o. Krzysztof Paw³owski. 

Drugi dzieñ konferencji rozpocz¹³ ks. bp.
prof. Marek Jêdraszewski przyrównuj¹c ludz-
kie ¿ycie do pieœni, maj¹cej swój czas i prze-
strzeñ i stwierdzaj¹c, ¿e jedynie upodabniaj¹c
siê do Boga, cz³owiek staje siê wewnêtrznie
piêkny. Koncepcjê piêknej mi³oœci Karola Woj-
ty³y przybli¿y³a jego bliska przyjació³ka dr
Wanda Pó³tawska. Dr Baranowska opowiada-
³a w swym referacie jak ¿yæ piêknie, za sztukê
¿ycia uznaj¹c m¹droœæ, umiejêtnoœæ, artyzm i
wreszcie tytu³owe piêkno. Nad spo³ecznym
wymiarem ¿ycia aktora i aktorki pochyli³ siê
prof. Juliusz Tyszka, upatruj¹c w jego ambi-
walencji miejsce dla piêkna. Postulat harmo-
nizowania rozumu, uczuæ i woli jako drogi do
piêkna wysun¹³ prof. Krzysztof J. Paw³owski,
który, podobnie jak jego przedmówcy, piêkno
wi¹za³ z transcendencj¹. Dr Wies³aw Ma³ecki
zwróci³ uwagê na ogromne znaczenie czasu
dzieciñstwa stwierdzaj¹c, ¿e aby ¿ycie by³o
piêkne, wczeœniej piêkne byæ musi dzieciñ-
stwo i w tym kontekœcie przybli¿y³ s³ucha-
czom sylwetkê niemieckiego pedagoga Joachi-
ma H. Campe. Dr Dagmara Drewniak przywo-
³a³a dwie niezwyk³e kobiety - Janinê Bauman
i Klarê Kramer - jako egzemplifikacjê piêknego
¿ycia w czasie zag³ady, którym pisanie i czyta-
nie doda³y si³y. Sesjê zamknê³a dr Izolda Topp,
skupiaj¹c siê na Z³otej legendzie jako opisie ¿y-
cia œwiêtych wyznawców, opisie, który ³¹czy
cud i cnotê oraz prawdê i piêkno. 

Niezwyk³a rozmaitoœæ zaprezentowanych
podczas konferencji ujêæ piêkna - od sztuki,
przez transcendencjê a¿ po ¿ycie z Bogiem,
mo¿e wprawiaæ w zak³opotanie. Jest to jed-
nak jedynie pozorna rozbie¿noœæ. Edyta Stein
piêknym ¿yciem nazwa³a ¿ycie promieniuj¹ce
i w³aœnie to okreœlenie znakomicie ³¹czy wszy-
stkie tu omówione aspekty. 

Katarzyna Machtyl
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Fenomen piêknego ¿ycia
Fenomen piêknego ¿ycia to kolejna ogólnopolska interdyscyplinarna konferencja
naukowa, zorganizowana przez Centrum Badañ im. Edyty Stein UAM, 
Wy¿sze Seminarium Duchowne OO. Karmelitów Bosych Prowincji Warszawskiej
w Poznaniu przy wspó³udziale Wydzia³u Oœwiaty Urzêdu Miasta Poznania.
Odby³a siê w dniach 2-3 grudnia 2010 roku w Collegium Minus.

FO
T.

 M
A

CI
EJ

 M
ÊC

ZY
Ñ

SK
I

Pierwsz¹ sesjê konferencji otworzy³ 
prof. Kazimierz Ilski



W niedzielê 19 grudnia 2010 roku w Bazylice
Archikatedralnej w Poznaniu zakoñczy³ siê
tegoroczny cykl VERBA SACRA, w którym
zrealizowano 10 premier. Na ostatniej, 110
prezentacji odczytane zosta³y modlitwy z
Kodeksu ksiê¿niczki Gertrudy,wnuczki Bole-
s³awa Chrobrego, córki Mieszka II i Rychezy.

W 1043 roku oko³o osiemnastoletnia Ger-
truda wysz³a za m¹¿ za rok od niej starszego
Izjas³awa, syna Jaros³awa zwanego M¹drym,
ksiêcia kijowskiego. Do Kijowa zabra³a ze sob¹
licz¹cy ju¿ ponad pó³ wieku psa³terz, który by³
pierwotnie w³asnoœci¹ arcybiskupa trewir-
skiego Egberta. Do niego wpisywa³a modli-
twy, bêd¹ce kopi¹ Liturgii Godzin i w³asne. Po
wielu burzliwych dziejach manuskrypt trafi³
do W³och, do Muzeum Archeologicznego w Ci-
vidale del Friuli, gdzie jest przechowywany do
dziœ. Kodeks Gertrudy uwa¿any jest przez nie-
których badaczy za najstarszy zabytek pi-
œmiennictwa polskiego. 

Komentator prezentacji, ks. prof. Bogus³aw
Nadolski TChr powiedzia³ m.in.: Modlitwy za-
zwyczaj zbudowane s¹ na wzór rzymskiej ko-
lekty i liturgii bizantyjsko-ruskiej. Strofy skie-
rowane s¹ do Boga, Maryi, anio³ów, œwiêtych:

œw. Heleny, œw. Marii z Magdali, œw. Piotra
Aposto³a, któremu poleca swojego syna Jaro-
pe³ka. Ksiê¿na podkreœla swoj¹ podmiotowoœæ
jako osoba wyznaj¹ca grzech. Wielkoœæ cz³o-
wieka polega na uderzeniu siê w swoje piersi

- ja jestem autorem z³a. To zas³uguje tym wiê-
cej na uwagê, jeœli zwa¿y siê, ¿e w zakresie
antropologii œredniowiecze nie otrzyma³o po
antyku jasnej spuœcizny. Nie istnia³o pojecie
osobowoœci (greckie prosopon, czy ³aciñskie
persona oznacza³y maski teatralne). Jesteœmy
wiêc w modlitewniku œwiadkami tworzenia
siê pojêcia osobowoœci, "wewnêtrznej prze-
strzeni jednostki", osobowoœci indywidualnej. 

Warto podkreœliæ, ¿e s³owa modlitw ksiê¿-
niczki Gertrudy zabrzmia³y w Poznaniu na
Ostrowie Tumskim, gdzie prawdopodobnie
ksiê¿niczka spêdzi³a swoje dzieciñstwo. Do
czytania wybranych modlitw zosta³a zapro-
szona Gra¿yna Barszczewska, która pokaza³a
ró¿ne odcienie osobowoœci Gertrudy i jej emo-
cje, co spotka³o siê z aplauzem uczestników,
przyby³ych do katedry mimo mroŸnej aury.
Aktorce towarzyszy³a Schola kleryków Semi-
narium Towarzystwa Chrystusowego dla Po-
lonii Zagranicznej w Poznaniu pod kierunkiem
ks. dr. Waldemara Partyki C.Or. Us³yszeliœmy
m.in. "Kyrie" z Missa XVIII in ferius Adventus,
"Veni Creator","Kyrie eleison" - pro defunctis,
"Ave Maria" - antyfona .

Przemys³aw Basiñski 
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W bogatym programie X Festiwalu Sztuki
S³owa Verba Sacra w listopadzie 2010 by³
m.in. panel jubileuszowy „10 lat Verba Sa-
cra”, poœwiêcony refleksji nad dotychczaso-
wym dorobkiem projektu. Debatê z udzia-
³em autorów komentarzy: historyka prof.
Kazimierza Ilskiego, teologa o. prof. Adama
R. Sikory oraz aktora prof. Wies³awa Komasy
prowadzi³ cz³onek Komitetu Organizacyjne-
go Verba Sacra i autor komentarzy prof.
Bogdan Walczak. 

Zdaniem prof. Walczaka Verba Sacra jako
projekt religijny, artystyczny i naukowo-eduka-
cyjny sprawdzi³ siê w ka¿dym z tych wymia-
rów. I choæ np. w cyklu Modlitwy Katedr Pol-
skich najwa¿niejszy by³ czynnik religijny, to
wa¿ne by³o tak¿e spotkanie z wielkimi aktora-
mi. Za pewien fenomen uwa¿a to, ¿e projekt
stanowi porozumienie ponad podzia³ami w Ko-
œciele polskim. W wymiarze artystycznym Ver-
ba Sacra s¹ rozwiniêciem idei krakowskiego Te-
atru Rapsodycznego Mieczys³awa Kotlarczyka.
W wymiarze naukowo-edukacyjnym dorob-
kiem jest wartoœciowa biblioteka, na któr¹
sk³adaj¹ siê programy ze wstêpami wybitnych
znawców oraz nowe przek³ady tekstów biblij-

nych. Cenne jest po³¹czenie w Verba Sacra
trzech p³aszczyzn - wiary, nauki i sztuki. 

Prof. Ilski przyzna³, ¿e by³ bardzo wzruszo-
ny, kiedy otrzyma³ zaproszenie do udzia³u w
Verba Sacra i przygotowa³ wówczas bardzo
ortodoksyjny wstêp do Dziejów Apostolskich,
bo tak podzia³a³a na niego idea Modlitw Katedr
Polskich. Potem prof. Dworacki zaproponowa³
mu przygotowanie komentarza do Odysei Ho-
mera, otwieraj¹cej cykl Wielka Klasyka w Auli
UAM. Zdaniem historyka, w obu cyklach mo¿-
na zauwa¿yæ harmoniê i wzajemne przenikanie
wiary i rozumu.

Wies³aw Komasa, który bra³ udzia³ w 10 pre-
zentacjach, zwróci³ uwagê na trud wykonania
s³owa i radoœæ, która z tego p³ynie. Najtrudniej-
sza by³a dla niego pierwsza prezentacja - Ewan-
gelia wg œw. £ukasza w przek³adzie ks. prof.
Mariana Wolniewicza i z jego komentarzem, w
Roku Wielkiego Jubileuszu 2000. Zastanawia³
siê wówczas, jak mówiæ s³owa Ewangelii w ka-
tedrze, jak oddaæ tajemnicê nowego przek³adu i
jak kontynuowaæ to, co rozpoczêli przed nim
najwybitniejsi aktorzy z Gustawem Holoub-
kiem na czele. Aktor przyzna³, ¿e na studiach w
Krakowie odcina³ siê od idei teatru M. Kotlar-
czyka i choæ profesorowie zachêcali studentów

do s³uchania kazañ "rapsodyka" Karola Wojty³y,
oni nie s³uchali. Natomiast, kiedy zosta³ zapro-
szony do Verba Sacra, sam siêgn¹³ do Kotlarczy-
ka, bo wtedy zacz¹³ siê te¿ buntowaæ „przeciw-
ko chorobie s³owa w teatrze - brutalnoœci, wul-
garnoœci”. Jako miejsce specjalnego natchnienia
odebra³ katedrê, gdzie odkry³ po raz pierwszy
rolê odbiorców jako partnerów w budowaniu
s³owa. Ale katedra to dla W. Komasy tak¿e miej-
sce najtrudniejsze do mówienia, bo zmusza do
osobistego odniesienia. Najbardziej utkwi³ mu
w pamiêci moment, kiedy przeczytawszy 
o œmierci Chrystusa, odruchowo przyklêkn¹³ 
i w tym momencie zabi³y dzwony. Tego nikt nie
planowa³ i nie przewidywa³. 

- Jestem bardzo wdziêczny losowi za te spo-
tkania, wdziêczny tym, którzy wymyœlili ten fe-
nomen poznañski, bo te spotkania ogromnie mi
pomog³y odkryæ znaczenie wartoœci s³owa -
wyzna³ Komasa. Spotkania z Verba Sacra wzbo-
gaci³y go te¿ warsztatowo - nauczy³y go kon-
centracji w pracy nad s³owem, nad fraz¹, nad
poezj¹. Wg³êbiaj¹c siê w myœl M. Kotlarczyka,
zrozumia³ fenomen jego teatru: ¿eby us³yszeæ
pieœñ, wartoœæ s³owa musi byæ podana, odkry-
ta i przekazana. I to jest zadanie aktora, który
jest „robotnikiem s³owa”. Za spraw¹ Verba Sa-

VERBA SACRA - Modlitewnik Gertrudy

Dziesiêæ lat na „wyspie wartoœci”
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cra uwiód³ go te¿ na nowo i to ostatecznie Be-
niowski Juliusza S³owackiego z jego niezwyk³¹
fraz¹. Projekt Verba Sacra to dla niego „wyspa
wartoœci”, ale tak¿e „sanatorium s³owa”, 
w którym aktor leczy swoje s³owo i odnajduje
odwagê wyra¿ania go. 

O roli projektu Verba Sacra w swoim ¿yciu
mówi³ tak¿e franciszkanin o. Adam R. Sikora,
który w celi zakonnej marzy³ o uczczeniu Wiel-
kiego Jubileuszu Chrzeœcijañstwa w 2000 r. 
i oto nieoczekiwanie zosta³ zaproszony do przy-
gotowania komentarza do Apokalipsy œw. Jana
w ramach jubileuszowej prezentacji Verba Sa-
cra. Jako komentator odkrywa³ piêkno s³owa
jeszcze 9 razy. Szczególnie prze¿y³ ostatni¹ -
polsko-hebrajsk¹ prezentacjê, któr¹ odebra³
bardziej jak spotkanie modlitewne, tak ogrom-
na by³a moc sacrum wydobyta przez m.in.
przez Halinê £abonarsk¹. 

Dla jego naukowej drogi wiêksze znaczenie
mia³a propozycja re¿ysera Przemys³awa Basiñ-
skiego przet³umaczenia fragmentów Biblii na
jêzyk kaszubski na u¿ytek Verba Sacra. Wcze-
œniej o. Sikora jako Kaszub z pochodzenia pry-
watnie uczci³ Wielki Jubileusz, przek³adaj¹c na
kaszubski Ewangeliê wed³ug œw. Marka. Na po-
trzeby Verba Sacra w 2003 r. prze³o¿y³ Prolog
Ewangelii œw. Jana oraz tzw. Ewangelie Dzie-
ciñstwa (œw. Mateusza i £ukasza). Nowy prze-
k³ad zaprezentowa³a w katedrze równie¿ po-
chodz¹ca z Kaszub Danuta Stenka. Uœwiadomi³
sobie, ¿e kiedy siê t³umaczy tekst, ju¿ siê go in-
terpretuje, ale kiedy aktor czyta, dokonuje dal-
szej interpretacji. Po prezentacji poznañskiej P.
Basiñski zaproponowa³, by Bibliê Kaszubsk¹
przedstawiæ na Kaszubach; wtedy o. Sikora za-
proponowa³ rodzinne Wejherowo. Odt¹d co ro-
ku w styczniu Danuta Stenka prezentuje tam
Bibliê Kaszubsk¹ i jest to jedno z najwa¿niej-
szych wydarzeñ w tamtejszym kalendarzu kul-
turalnym. Ukaza³ siê te¿ album Biblia Kaszub-
ska. Verba Sacra w Wejherowie 2004-2008. 

Na u¿ytek Verba Sacra franciszkanin prze-
t³umaczy³ wszystkie cztery Ewangelie na ka-
szubski. Ojciec Sikora mówi³ wprost, ¿e gdyby
nie Verba Sacra, jego przygoda z kaszubskim
skoñczy³aby siê prawdopodobnie na pierw-
szym przek³adzie. Nie odkry³by dla siebie no-
wego pola badañ naukowych i nie podj¹³ roz-
mów z prof. Jerzym Trederem z Uniwersytetu
Gdañskiego, wybitnym znawc¹ kaszubszczy-
zny, które pozwoli³y mu siê zorientowaæ, ¿e
dawne kaszubskie przek³ady tekstów biblij-
nych doczeka³y siê opracowañ ze strony jêzyko-
znawców, historyków, literatów, ale nie teolo-
gów. To zadecydowa³o o temacie jego pracy ha-
bilitacyjnej, a potem o kolejnych dwóch ksi¹¿-
kach, poœwiêconych temu tematowi. Opubliko-
wa³ te¿ 25 artyku³ów na temat translatoryki bi-
blijnej. Wielk¹ radoœæ prze¿y³, kiedy dowiedzia³
siê, ¿e uczestnicy pielgrzymki kaszubskiej do
Ziemi Œwiêtej w 2010 roku, w koœciele Pater no-
ster brali udzia³ w Mszy œw. dziêkczynnej za
dar pracy t³umaczy Pisma Œwiêtego na kaszub-
ski. Zostawili oni w 18 bibliotekach klasztor-

nych przek³ady Biblii na kaszubski jego autor-
stwa. Ale najwiêksz¹ radoœæ prze¿y³ po pierw-
szej wejherowskiej prezentacji. Otó¿ nastêpne-
go dnia rano przyszed³ mu podziêkowaæ za spo-
tkanie z Bibli¹ mê¿czyzna, który zupe³nie przy-
padkowo trafi³ na Verba Sacra. W tym dniu wy-
szed³ z wiêzienia i w oczekiwaniu na poci¹g
wszed³ do kolegiaty. Choæ nie zna³ kaszubskie-
go, kiedy Danuta Stenka zaczê³a czytaæ, nie
móg³ przestaæ s³uchaæ. Zosta³ wiêc do koñca,
przepuszczaj¹c kolejne poci¹gi i postanowi³
podziêkowaæ nastêpnego dnia autorowi prze-
k³adu. 

Swoimi refleksjami z okazji jubileuszu Verba
Sacra - na piœmie, bo nie móg³ uczestniczyæ w
panelu - podzieli³ siê tak¿e autor wielu komen-
tarzy ks. prof. Pawe³ Bortkiewicz. Nawi¹zuj¹c
do pierwszego spotkania z pomys³odawc¹ pro-
jektu Verba Sacra Przemys³awem Basiñskim,
przyzna³, ¿e s³uchaj¹c jego planów popada³ w
coraz wiêkszy sceptycyzm i zdziwienie: - Dzi-
wi³o mnie to, co uznawa³em za bezkrytycyzm
pomys³odawcy. Jak mo¿na - mówi³em sobie w
duchu - byæ tak naiwnym, by wierzyæ w sukces
takiego przedsiêwziêcia? Rozumia³ chêæ wydo-
bycia ¿ywego s³owa w dobie cywilizacji obraz-
kowej, ale dziwi³a go zapowiadana asceza opra-
wy - ¿adnej scenografii, dramaturgii, gestów,
niewiele muzyki. - Grzecznoœciowo przytaki-
wa³em, ale w g³êbi czu³em ju¿ gorycz pora¿ki -
wspomina³ ks. prof. Bortkiewicz. Tym bardziej
¿e prezentacje Verba Sacra mia³y byæ realizo-
wane w katedrze poznañskiej, a dla niego
Ostrów Tumski to miejsce pozbawione atrakcji.
Smutna jest te¿ dla niego katedra, bo w przeci-
wieñstwie do katedr wroc³awskiej, warszaw-
skiej, wawelskiej - jest koœcio³em na peryfe-
riach miasta. A jednak, jak przyzna³, wraz z
Verba Sacra sta³ siê cud - katedra i Ostrów o¿y-
³y. Ludzie siedzieli i stali w katedrze. I s³uchali.
S³uchali s³owa Bo¿ego. Stali tak i s³uchali, jak
Izraelici po powrocie z wygania, gdy czytano
im Ksiêgê. Zdaniem ks. Bortkiewicza, znakomi-
ty by³ pomys³, by s³owo opatrywaæ komenta-
rzem - by literatura i teologia spotka³y siê w
s³owie. Owocem spotkañ z Verba Sacra jest, je-
go zdaniem, tak¿e pragnienie, by czytaæ same-

mu inaczej to s³owo. Wczeœniej z szacunku dla
tekstów biblijnych unika³ ich interpretowania.
Verba Sacra pomog³y mu zrozumieæ, ¿e inter-
pretacja nie narusza pietyzmu, przeciwnie,
czyni go bardziej autentycznym. Interpretacja
nadaje kolejne wymiary s³owu. 

Prof. Sylwester Dworacki, cz³onek Komitetu
Organizacyjnego Verba Sacra przypomnia³
m.in., ¿e nie by³oby tego, co by³o, gdyby nie
¿yczliwoœæ w³adz uniwersytetu, a przede
wszystkim rektora UAM prof. Stefana Jurgi,
który od pocz¹tku zaakceptowa³ pomys³, a z
czasem podsun¹³ tak¿e ideê prezentacji Wiel-
kiej Klasyki w Auli UAM. Prof. Dworacki nie
ukrywa³, ¿e pocz¹tkowo te¿ odnosi³ siê scep-
tycznie do projektu Verba Sacra, ale kiedy zoba-
czy³ t³umy ludzi w katedrze podczas pierwszej
prezentacji, nabra³ przekonania, ¿e to siê mo¿e
przyj¹æ. Przyzna³, ¿e racjê mia³ Przemys³aw Ba-
siñski, który s³ynie z tego, ¿e „wys³ucha, ale nie
pos³ucha”. Zdaniem prof. S. Dworackiego Verba
Sacra to wartoœæ Poznania, o której zbyt ma³o
siê mówi w samym Poznaniu. Za ogromn¹
czêœæ sukcesu Verba Sacra prof. Dworacki uwa-
¿a udzia³ najznakomitszych polskich aktorów. 

Za to, ¿e re¿yser zawsze wie, czego chce,
dziêkowa³a Przemys³awowi Basiñskiemu prof.
Bo¿ena Chrz¹stowska, równie¿ cz³onkini Komi-
tetu Organizacyjnego Verba Sacra. Prof. Chrz¹-
stowska przyzna³a, ¿e sceptycyzm towarzyszy³
wszystkim, którzy us³yszeli o projekcie. Ten po-
mys³ wydawa³ siê zupe³nie szalony. Tymcza-
sem Verba Sacra potwierdzi³y myœl Jana Paw³a
II, ¿e wielka sztuka zawsze prowadzi do Boga.
Dokonuje siê to m.in. przez sztukê wznios³ego
czytania, której uczy projekt Verba Sacra, pod-
sumowa³a prof. Chrz¹stowska. 

Re¿yser projektu Przemys³aw Basiñski
zwróci³ m.in. uwagê na misterium prezentacji
Verba Sacra, którego nie da siê do koñca opisaæ
i wyjaœniæ. Verba Sacra jest wielkim zadaniem,
które trzeba dalej wype³niaæ. Mia³ to byæ pro-
jekt dla uczczenia Wielkiego Jubileuszu, ale
okaza³o siê, ¿e trzeba to robiæ dalej, bo tego
oczekiwali uczestnicy spotkañ katedralnych.
Tekstów biblijnych nie zosta³o ju¿ wiele do
przeczytania - 20 ksi¹g Starego i 9 Nowego Te-
stamentu - ale ¿ycie przynosi wci¹¿ nowe pro-
pozycje, na które Komitet Organizacyjny jest
otwarty. Dla powodzenia projektu bardzo wa¿-
ne by³o te¿ niezawodne poparcie muzyków po-
znañskich. Jako re¿yser wierzy³ w powodzenie
swojego projektu miêdzy innymi dlatego, ¿e
wczeœniej widzia³ powodzenie obchodów jubi-
leuszu Romana Brandstaettera w Krakowie 
i Gdañsku i przekona³ siê, ¿e jest zapotrzebowa-
nie na tak¹ formê kontaktu z aktorami i te-
kstem. Projekt wci¹¿ siê rozwija. W tym roku
po raz pierwszy odby³y siê warsztaty kultury
s³owa dla uczniów, prowadzone przez aktorów
Mariê Rybarczyk i Aleksandra Machalicê. Ale w
ca³ym projekcie najwa¿niejsza jest publicznoœæ,
dla której jest on realizowany - podkreœli³ po-
mys³odawca cyklu Verba Sacra. 

Danuta Chodera-Lewandowicz 
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- Tak, to moja jedyna praca i na uniwersyte-
cie i w ogóle - mówi. - Zaczê³am j¹, kiedy dy-
rektorem by³ Jan Dworzecki, potem Boles³aw
Józefowicz, a teraz Stanis³aw Wachowiak. Po-
wiem mo¿e nieskromnie, ¿e w tym czasie po-
zna³am „od podszewki” ca³y uniwersytet, jego
problemy, jego ludzi, a przede wszystkim isto-
tê pracy na takim stanowisku. 

Mo¿na powiedzieæ, jest teraz pani eksper-
tem od „bycia gospodyni¹ sekretariatu”, bo
chyba samo okreœlenie sekretarka tutaj nie
wystarcza. 

- Tu nie o nazwê chodzi. Raczej o sposób
wype³niania swojej roli, o okreœlenie swojego
miejsca, wypracowanie i umocnienie cech,
które u³atwiaj¹ pracê - zw³aszcza wspó³pracê,
z innymi. 

Nie zawsze ³atwo to przychodzi. Sekreta-
riat to jak mur obronny chroni¹cy szefa.

- Przede wszystkim to jednak praca z ludŸ-
mi, ci¹g³e z nimi obcowanie. Przewijaj¹ siê tu
ich ca³e gromady: interesanci, wspó³pracow-
nicy, petenci, kontrahenci. Czasem onieœmiele-
ni, uprzejmi, kiedy indziej niezadowoleni,
k³ótliwi, zdeterminowani, prosz¹cy. Trzeba
ich umieæ przyj¹æ i wys³uchaæ, skierowaæ.
Pierwsze swoje emocje, oczekiwania, proble-

my i ¿ale wyra¿aj¹ tu, nie w gabinecie szefa.
Wa¿ne jest wiêc, jak siê z nimi nawi¹¿e kon-
takt. Istotne jest to, ¿eby umieæ okazaæ zainte-
resowanie, poœwiêciæ doœæ uwagi, nie wdaj¹c
siê jednak w zbêdne szczegó³y, bo przecie¿ za
drzwiami czekaj¹ inni. 

Umieæ s³uchaæ trzeba te¿ szefa. Mo¿e na-
wet jego przede wszystkim. 

- O, to inna sprawa! Trzeba go po prostu po-
znaæ i byæ przy nim, kiedy nale¿y i jak nale¿y;
jak to siê mówi, byæ dwa kroki za nim, ale 
w zasiêgu wzroku. Z czasem - zw³aszcza gdy
ten czas liczy siê latami - umie siê wyczuwaæ
nastrój i dobry i z³y, humory lepsze i gorsze…
I wie siê, kiedy i jak zareagowaæ, by pomóc,
roz³adowaæ, przeczekaæ.

Czterdzieœci lat! To niez³a praktyka. Gdyby
teraz mia³a pani okreœliæ niezbêdne dla do-
brej sekretarki cechy, co by pani podkreœli³a?

- Po pierwsze rozumienie i akceptacjê swo-
jego miejsca i rolê w tym pracowniczym uk³a-
dzie. Bez wzglêdu na to, czy bêdzie siê nazy-
wanym sekretark¹, gospodyni¹ sekretariatu,
czy asystentk¹ szefa, trzeba byæ samodziel-
nym, ale w zakresie swoich obowi¹zków 
- a propos, trzeba je dok³adnie znaæ i w³aœci-
wie rozumieæ. Istotn¹ niezwykle cech¹ jest lo-

jalnoœæ, dalej dok³adnoœæ, terminowoœæ, obo-
wi¹zkowoœæ. Sekretarka powinna byæ dys-
kretnie elegancka, w ogóle dyskretna. 
No i sprawna. Nie mo¿e liczyæ czasu i znacz¹-
co spogl¹daæ na zegarek, gdy zbli¿a siê formal-
ny koniec dnia pracy… 

No i musi lubiæ swoj¹ pracê, bo w przeciw-
nym wypadku nie mog³aby pracowaæ w jed-
nym miejscu czterdzieœci lat.

- Tak, oczywiœcie, trzeba siê identyfikowaæ
z miejscem, gdzie siê pracuje. Ja wros³am 
w uniwersytet, jego problemy, sukcesy. By³am
œwiadkiem wielkich zmian, budów, wielkich
karier. Przecie¿ wielu uczonych pamiêtam z
lat, gdy uczonymi nie byli. Gdy zaledwie za-
czynali… 

Czy nie znudzi³a siê nigdy pani ta praca?
- W ¿adnym wypadku. Tu ka¿dy dzieñ by³

inny, przynosi³ inne sprawy, sprowadza³ 
innych ludzi. 

I nie bêdzie pani teraz brakowa³o tego sza-
lonego tempa, adrenaliny? 

- Mo¿e za jakiœ czas… Na razie odpocznê,
mo¿e bêdê podró¿owaæ. Mo¿e zajmê siê tym,
na co przez 40 lat nie starcza³o czasu. 

J.L

Z koñcem roku 2010 
El¿bieta Nawrot zakoñczy³a swoj¹
pracê i przesz³a na emeryturê. 
Po 40 latach nieprzerwanego 
funkcjonowania jako sekretarka 
dyrektora administracyjnego UAM,
obecnie Kanclerza. Spêdzi³a tu, 
w tym samym pokoju, 40 lat! 
Nieprzerwanie. 

Tu ka¿dy dzieñ by³ inny
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NASZ UNIWERSYTET EKSPEDYCJE 

Kiedy w 1919 roku Józef Kostrzewski two-
rzy³ Instytut Prehistorii, naturalnym polem
jego zainteresowañ by³y Kresy Zachodnie 
II Rzeczypospolitej. Najbardziej odleg³ym 
odstêpstwem od wielkopolskiego obszaru
badañ by³a akcja wykopaliskowa w zlewni
Dniestru, w miejscowoœci Bia³y Potok. Ten
krótki program badañ w 1925 roku mo¿na
uznaæ za symboliczny prolog poznañskiej
koncepcji archeologii pontyjskiej. 

PóŸniejsze zainteresowania koncepcj¹ ba-
dañ Wschodu przegrywa³y z promowanym
przez w³adze programem badañ milenijnych,
koncentruj¹cym siê na projekcie pañstwa pia-
stowskiego. W latach 70. i 80. minionego stu-
lecia istnia³a silna bariera polityczna, hamuj¹-
ca realizacjê podejmowanych prób wspó³pra-
cy miêdzynarodowej w ramach programu ar-
cheologii pogranicza Wschodu i Zachodu Eu-
ropy (w skrócie Miêdzymorza). 

Efektem ci¹g³ych d¹¿eñ œrodowiska po-
znañskich naukowców, bêd¹cych przejawem
ich intelektualnego zapotrzebowania, jest
umowa zawarta w 1992 roku miêdzy Instytu-
tem Prahistorii (IP) i Instytutem Wschodnim
UAM, a Instytutem Archeologii Narodowej
Akademii Nauk Ukrainy w Kijowie (NAN).

Moment ten zapocz¹tkowa³ proces zbli¿e-
nia obu partnerów. Miejscem prezentacji do-
robku dla wielu oœrodków archeologii Miêdzy-
morza sta³ siê od 1993 periodyk Baltic-Pontic
Studies, wydawany pod redakcj¹ prof. Ale-
ksandra Koœko. Teksty w jêzyku angielskim s¹
szans¹ na ekspozycjê poruszanej problematy-
ki w skali ca³ego obszaru euroazjatyckiego.
Pod koniec lat 90. ubieg³ego stulecia ofertê
omawianego dialogu wzbogaci³y kolejne sym-
pozja archeologii miêdzymorza ba³tycko-po-
ntyjskiego. Dla celów ekspozycji dorobku sym-
pozjów oraz prac powo³ano do ¿ycia seriê wy-
dawnictw „Archaeologia Bimaris”. Pocz¹wszy
od 2000 roku podejmowano próby wstêpnych
badañ terenowych w zlewniach: Bohu (obiekt
kurhanowy w Peczerze), Horynia (wychodnia
bazaltów i miedzi) oraz Teterewu (hipotetycz-
na osada obronna - obiekt obrzêdowy).

W roku 2010 wyjecha³y trzy ekspedycje ar-
cheologiczne IP UAM. Ich badania dotyczy³y
stanowisk o diagnostycznym znaczeniu dla
studiów nad pogranicznymi procesami rozwo-

ju kulturowego na styku zlewni Ba³tyku i Mo-
rza Czarnego. 

• Ekspedycja pod kierunkiem dr. Marcina
Ignaczaka z IP UAM i dr. Jurija Boltrika 
z IA NANU w Kijowie kontynuowa³a roz-
poczête w ubr. prace w obrêbie grodziska
z wczesnej epoki ¿elaza w Severinovce,
na zachód od miejscowoœci Me¿yrow. 

Prace wykopaliskowe pozwoli³y uzyskaæ
wiele informacji na temat sposobu wznosze-
nia fortyfikacji oraz konstrukcji mieszkalnych.
Bêd¹ te¿ zapewne pomocne w odpowiedzi 
na pytania: kto jest twórc¹ tych za³o¿eñ oraz
w jakich relacjach pozostawa³a miejscowa
ludnoœæ wzglêdem, przebywaj¹cych na tych
terenach w VII i VI wieku p.n.e. wojowni-
czych plemion Scytów.

• Kolejna poznañska ekspedycja, dzia³aj¹ca
pod kierunkiem prof. Aleksandra Koœko 
z IP UAM w Poznaniu i dr Sergieja Razu-
mowa z IA NANU w Kijowie, rozpoczê³a
badania w miejscowoœciach Pidlisivka 
i Porogi, na obszarze powiatu Jampol po-
³o¿onego nad Dniestrem, na pograniczu
ukraiñsko-mo³dowskim. 

Badania dotyczy³y dwóch kurhanów, 
z których jeden - w Pidlisivce - uda³o siê roz-
poznaæ w ca³oœci. Udokumentowano seriê po-
chówków z epoki eneolitu, br¹zu i ¿elaza, da-
towanych metod¹ 14C w kijowskim laborato-
rium radiowêglowym NANU na lata 2900-
2800, 2350-1950 przed Chr. oraz 900-1050 AD.
(aktualnie trwaj¹ analizy konkretyzuj¹ce w
poznañskim laboratorium radiowêglowym).
Poza ocenami chronologicznymi, pozyskano
tak¿e serie próbek z wype³nisk obiektów gro-
bowych oraz dla badañ paleoekologicznych 
i biokulturowych. Otrzymane dane pozwol¹
przybli¿yæ charakterystykê spo³ecznoœci 
nomadów wschodnioeuropejskich, kultury ja-
mowej (hipotetycznych Indoeuropejczyków -
w fazie Ich „drugiej migracji” na obszar Euro-
py Zachodniej), których ruchliwy tryb ¿ycia
pozostawi³ po sobie bardzo nik³e poœwiadcze-
nia u¿ytkowanych osiedli. Warunkowa³ on
tak¿e ukszta³towanie siê indywidualnych
form œwiadomoœci i religijnoœci, w których
punktem odniesienia nie jest dom, lecz grób.
Przeprowadzone badania ju¿ we wstêpnej fa-
zie analizy wskazuj¹ na bardzo d³ugotrwa³e
przeznaczenia sakralne badanego obiektu, 

a spodziewane wyniki badañ palinologicznych
pozwol¹ wypowiedzieæ siê na temat gospodar-
ki oraz obrzêdowoœci funeralnej badanej spo-
³ecznoœci. 

• Trzecia Ekspedycja pod kierunkiem dr.
Przemys³awa Makarowicza z IP UAM oraz
dr. Siergieja £ysenki z IA NANU w Kijowie
i dr. Igora Koèkina z Katedry Archeologii i
Etnologii Przykarpackiego Narodowego
Uniwersytetu im. V. Stefanika w Iwano-
Frankowsku, podjê³a badania w rejonie
miejscowoœci Bukivna nad górnym Dnie-
strem. W pracach uczestniczyli studenci z
Poznania, £odzi oraz Iwano-Frankowska.
Przedmiotem eksploracji by³o cmentarzy-
sko kurhanowe z epoki br¹zu, wi¹zane z
trzcinieckim krêgiem kulturowym, a œci-
œlej z jej od³amem komarowskim. 

W trakcie miesiêcznych prac terenowych
wykonano plan sytuacyjno-wysokoœciowy
grupy trzynastu kurhanów, rozci¹gaj¹cych siê
na przestrzeni oko³o 400 m2 oraz rozpoznano
wykopaliskowo jeden z nich. Udokumentowa-
no dwie konstrukcje drewniane, jedn¹ ka-
mienn¹ oraz seriê depozytów naczyñ (³¹cznie
42 naczynia w kilkunastu depozytach), zalega-
j¹cych w ró¿nych miejscach w p³aszczu ku-
rhanu, a tak¿e wyroby z br¹zu (bi¿uteriê),
krzemienia (groty strza³, sierpy i inne narzê-
dzia), gliny (prócz naczyñ - polepê konstruk-
cyjn¹). Na ró¿nej g³êbokoœci zarejestrowano
nieliczne, przepalone koœci ludzkie, poœwiad-
czaj¹ce rzadko spotykany w tym okresie rytu-
a³ grzebalny tzw. cia³opalenie „warstwowe”. 

W trakcie prac pobrano liczne próbki do
analiz radiowêglowych, paleobotanicznych,
paleozoologicznych i gleboznawczych z obiek-
tów obrzêdowych, udokumentowanych w ku-
rhanie. S¹ one aktualnie analizowane równo-
legle przez specjalistów z Kijowa i Poznania. 

W podsumowaniu nale¿y dodaæ, ¿e ka¿da z
wymienionych ekspedycji mia³a charakter miê-
dzynarodowy, wynikaj¹c z uzgodnieñ ze œrodo-
wiskiem archeologicznym Narodowej Akademii
Nauk Ukrainy. Odnotowania wymaga te¿ fakt
wzorowej wspó³pracy z w³adzami konserwa-
torskimi - Micha³em Potupczikiem (Oblast Win-
nica) oraz œrodowiskiem naukowym Uniwersy-
tetu Przykarpackiego w Iwano-Frankowsku.

Danuta ¯urkiewicz
Instytut Prahistorii UAM
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Poznañscy 
archeolodzy
na Pograniczu

Bukivna, kurhan 1/2010. Naczynie kultury 
komarowskiej (po³owa II tys. przed Chr.) 
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Uczestnicy seminarium pod naukow¹
opiek¹ prof. Bo¿eny Górczyñskiej-Przy-
by³owicz oraz profesorów Tomasza Ja-

siñskiego, Bernda Martina i Thomasa Zotza,
spêdzili 10 niezwykle intensywnych dni, wio-
d¹c dyskusje historyczne i zwiedzaj¹c zabytki
zwi¹zane z dziejami krzy¿ackimi w Polsce. 
W listopadzie 2010 roku polscy studenci z³o-
¿yli swym niemieckim kolegom wizytê we
Fryburgu, gdzie dzielono siê wra¿eniami oraz
podsumowano wnioski p³yn¹ce z odbytych se-
sji naukowych. 

Przygotowania do udzia³u w seminarium
polsko-niemieckim trwaj¹ przez ca³y semestr
letni, w czasie którego studenci zg³êbiaj¹ obo-
wi¹zuj¹c¹ tematykê oraz przygotowuj¹ refe-
raty. Ju¿ na tym etapie Polacy i Niemcy œciœle
wspó³pracuj¹ - tradycj¹ jest, ¿e nad swoimi
wyst¹pieniami studenci pracuj¹ w polsko-nie-
mieckich zespo³ach, a kontakty nawi¹zuj¹ za
pomoc¹ Internetu. Dziêki temu referaty zy-
skuj¹ na spójnoœci, prezentuj¹ punkty widze-
nia historiografii polskiej i niemieckiej, a stu-
denci maj¹ okazjê poznaæ pogl¹dy kolegów 
z uniwersytetów zagranicznych. Dla uczestni-
ków polskich jest to te¿ okazja æwiczenia jêzy-
ka niemieckiego, dla wszystkich natomiast
przezwyciê¿ania ró¿nic i zmierzania do kom-
promisu. 

Temat ubieg³orocznego seminarium, czyli
"600 - lecie bitwy pod Grunwaldem 1410-
2010. Zakon Krzy¿acki - historia i oddzia³ywa-
nie", z uwagi na aktualnoœæ obchodów roczni-
cowych, cieszy³ siê zainteresowaniem wœród

studentów. Seminarium podzielono na trzy
czêœci: 

- historia Zakonu Krzy¿ackiego i dzieje pol-
sko-krzy¿ackich konfliktów zbrojnych,

- historyczny kontekst niemieckiego „zwy-
ciêstwa nad S³owiañszczyzn¹” w bitwie pod
Tannenbergiem w 1914 r., uznanym za zado-
œæuczynienie za klêski w 1410 r.,

- funkcjonowanie mitu Zakonu w XIX- i XX-
wiecznych polskich i niemieckich ideologiach

Dyskusje inspirowane referatami mia³y
czêsto niezwykle ¿ywio³owy przebieg. Sprzy-
ja³o temu nierzadko kontrowersyjne sformu³o-
wanie tematów oraz ró¿nice ocen wydarzeñ
prezentowane przez polsk¹ i niemieck¹ histo-
riografiê. Zaznaczyæ nale¿y jednak, ¿e uczest-
nicy seminariów corocznie wykazuj¹ siê
otwartoœci¹ i zrozumieniem wobec odmien-
nych pogl¹dów, których wymiana prowadzi³a
nieraz do weryfikacji wstêpnych za³o¿eñ i wy-
pracowania wspólnych ustaleñ i ocen.

W zwi¹zku z wiod¹cym tematem semina-
rium uczestnicy zwiedzili pozosta³oœci krzy-
¿ackie m.in. w Toruniu, Che³mnie, Grunwal-
dzie, Lidzbarku Warmiñskim, Nidzicy, Dobrym
Mieœcie i Malborku. Niemieccy goœcie odwie-
dzili równie¿ miejsca zwi¹zane z pocz¹tkami
polskiej pañstwowoœci w GnieŸnie oraz naj-
wa¿niejsze zabytki Poznania. Wykorzystuj¹c
pobyt na Mazurach, grupa obejrza³a tak¿e for-
tyfikacje Boyen w Gi¿ycku, g³ówn¹ kwaterê
Hitlera w Wilczym Szañcu oraz koœció³ ewan-
gelicko-augsburski i Muzeum Reformacji Pol-
skiej w Miko³ajkach. W ka¿dym z odwiedza-

nych miejsc przewodnikami byli sami studen-
ci, którzy kolejno przedstawiali kolegom krót-
kie referaty dotycz¹ce ogl¹danych zabytków. 

Jêzykiem seminarium jest niemiecki, co po-
zwala polskim studentom zweryfikowaæ i po-
g³êbiæ swoje umiejêtnoœci jêzykowe. Uczest-
nictwo w seminarium czêsto wi¹¿e siê z pod-
jêciem decyzji o wziêciu udzia³u w wyjazdach
w ramach Erasmusa do naszych zachodnich
s¹siadów. 

Ubieg³oroczne seminarium wpisuje siê w d³u-
g¹, bo ponad dziesiêcioletni¹ tradycjê wspól-
nych polsko-niemieckich seminariów nauko-
wych, ka¿dorazowo po³¹czonych ze zwiedza-
niem miejsc zwi¹zanych z tematyk¹ konkretne-
go wyjazdu. G³ówni organizatorzy (ze strony
UAM prof. Bo¿ena Górczyñska- Przyby³owicz
oraz ze strony Uniwersytetu Alberta Ludwiga
prof. Bernd Martin) zapraszaj¹ do wspó³pracy
zarówno specjalistów od konkretnych zaga-
dnieñ historycznych, jak i ca³e grupy naukow-
ców i studentów historii z polskich i zagranicz-
nych uniwersytetów (i tak np. w 2009 roku w
seminarium wziêli udzia³ koledzy z uniwersyte-
tu w Kaliningradzie, a w roku 2010 seminarium
odby³o siê w murach UMK w Toruniu). 

Tak¿e w czerwcu 2011 roku planowane jest
seminarium, w którym poza historykami z Po-
znania i Fryburga uczestniczyæ bêd¹ studenci
i pracownicy naukowi z uniwersytetu w To-
urs. Przygotowania do wyjazdu naukowego,
który obejmie swym zasiêgiem nie tylko Pol-
skê i Niemcy, lecz tak¿e francusk¹ Alzacjê, ju¿
trwaj¹. 

Od bitwy pod Grunwaldem 
do polsko-niemieckiej 
wspó³pracy uniwersytetów
W czerwcu 2010 roku z okazji szeœæsetnej 
rocznicy bitwy pod Grunwaldem blisko 
trzydziestoosobowa polsko-niemiecka grupa
studentów z UAM oraz Uniwersytetu Alberta
Ludwiga we Fryburgu Bryzgowijskim wziê³a
udzia³ w seminarium naukowym, poœwiêconym
ró¿nym aspektom historii Zakonu Krzy¿ackiego
oraz recepcji zwi¹zanych z nim wydarzeñ 
na przestrzeni ostatnich stuleci w Polsce 
i Niemczech. 
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NASZ UNIWERSYTET NIE SAM¥ NAUK¥ 

Poznañ, jak przysta³o na miasto akade-
mickie, amatorom hucznych zabaw ma
bardzo wiele do zaoferowania. Zw³a-

szcza w okresie jesienno-zimowym, gdy nie
ma imprez plenerowych, a i pogoda na dworze
nie sprzyja biesiadowaniu pod chmurk¹. 
O studentach i ich fantazji w zabawie kr¹¿y
wiele plotek. Jedne s¹ bardziej prawdziwe, in-
ne mniej. Lecz nie ulega w¹tpliwoœci, ¿e stu-
dent zabawiæ siê lubi. Jak ju¿ napisa³em wy-
¿ej, oferta skierowana do studentów w Pozna-
niu jest bardzo bogata. Stare Miasto to praw-
dziwe zag³êbie klubów, pubów i barów, 
w których zw³aszcza pod koniec tygodnia
trudno znaleŸæ wolne miejsce. Wiele z nich
cieszy siê równie¿ spor¹ renom¹ w Polsce - np.
Stare Kino, Pod Minog¹ lub Kultowa. 

- Piæ piwo ze znajomymi i tañczyæ po tru-
dach sesji lubiê zw³aszcza w tych trzech klu-
bach - mówi Iza, studentka pedagogiki. 
- W Minodze odbywaj¹ siê ciekawe koncerty,
jak np. happypills, poza tym jest tam przyja-
zna i mi³a obs³uga, a i co wa¿ne ceny przy ba-
rze nie s¹ zbyt wygórowane - podkreœla moja
rozmówczyni Iza. Jej kole¿anka Ania dodaje: -
Klimat, jak nigdzie indziej, ludzie, jak dla
mnie, normalni, szczerzy studenci. Dla osób,
które nie szukaj¹ luksusów, tylko dobrej zaba-
wy, Minoga jest wprost idealna. 

Z kolei Agnieszka, studentka iberystyki,
uwielbia przesiadywaæ w zlokalizowanej 
w sercu Starego Rynku Meskalinie i jej star-
szym bracie Meskalu. 

- Muszê, przyznaæ, ¿e te dwa lokale to mój
drugi dom - wyjaœnia Agnieszka. Potwierdze-
niem tego jest biling z jej konta, który pokazuje,
a na którym widnieje od góry do do³u informa-
cja "p³atnoœæ klubokawiarnia". - Jeœli tak dalej
pójdzie, to moje stypendium naukowe, które
otrzymujê, oka¿e siê niewystarczaj¹ce - przy-
znaje z rozbrajaj¹c¹ szczeroœci¹ Aga. Warto
wspomnieæ kilka s³ów o ulubionym klubie
Agnieszki. Meskalina prezentuje przede wszyst-
kim ambitn¹ muzykê, ale nie brak tam wystaw
czy spotkañ i rozmów o sztuce. To w tym lokalu
komitet My Poznaniacy organizowa³ swoje
wszystkie konferencje prasowe w czasie kampa-
nii wyborczej przed wyborami samorz¹dowymi. 

Jednym z najd³u¿ej dzia³aj¹cych poznañ-
skich klubów, które na sta³e wpisa³y siê w pej-
za¿ i charakter naszego miasta, jest Blue Note.

Lokal, który rozpocz¹³ swoj¹ dzia³alnoœæ z le-
gendarnym nowojorskim klubem o tej samej
nazwie, do dziœ pozostaje jednym z nielicz-
nych tego typu miejsc w Polsce, które regular-
nie organizuj¹ koncerty œwiatowych gwiazd
nurtów muzyki niekomercyjnej. Blue Note
znajduje siê nieco na uboczu klubowej mapy
Poznania, ale bywaæ w nim po prostu warto,
jeœli nie jest siê tylko amatorem muzyki w sty-
lu umpa-umpa. W Blue mia³ przyjemnoœæ na-
wet wystêpowaæ kabaret Maszynowy, za³o¿o-
ny przez studentów WNPiD. 

- Mo¿liwoœæ wystêpowania na estradzie
tego szacownego poznañskiego klubu by³a
dla mnie du¿¹ spraw¹ - mówi Szymon £¹t-
kowski, jeden z za³o¿ycieli kabaretu Maszy-
nowego. - Czu³em z jednej strony tremê, a z
drugiej rozpiera³a mnie duma, ¿e mogê
podzieliæ siê dawk¹ dobrego humoru z tak
licznie zgromadzon¹ publicznoœci¹. Nawia-
sem mówi¹c, na widowni dostrzeg³em na-
wet kilku moich wyk³adowców - wyznaje
Szymon. Z Blue Note i ulicy Koœciuszki szyb-
ko jeszcze przenieœmy siê na Pó³wiejsk¹. Sy-
stematycznie swoj¹ pozycjê ugruntowuje
klub SQ, zlokalizowany w podziemiach Sta-
rego Browaru. SQ to klub roku 2009 wg. wi-
tryny muzikanova.pl. SQ kusi zarówno swo-
im wystrojem, jak i goœæmi, najlepszymi DJ-
ami którzy przyje¿d¿aj¹ z najlepszych klu-
bów Europy. Poza tym SQ przyci¹ga licznych
studentów równie¿ specjalnie skierowanymi
do nich promocjami. Na przyk³ad w ka¿d¹
œrodê, zakupuj¹c do godziny 23 jeden alkohol,

drugi otrzymuje siê gratis. Do SQ bardzo
przychodziæ studentki naszego uniwersytetu. 

- Bardzo lubiê SQ - mówi Ania z Wydzia³u
Prawa. 

- Graj¹ tam muzykê tak¹, jak¹ lubiê i jest w
miarê bezpiecznie. Nie ma wulgarnych zacze-
pek ani uwag, co czasami spotyka siê w in-
nych tego typu miejscach. Poza tym jest tutaj
miêdzynarodowe towarzystwo. Du¿o Era-
smusów odwiedza ten lokal - dodaje kole¿an-
ka Ani, Sylwia. 

Na koniec skoczmy jeszcze zobaczyæ, co s³y-
chaæ w Eskulapie, najbardziej studenckim ze
studenckich klubów. Eskulap œmia³o mo¿na na-
zwaæ kultowym. Trudno wyt³umaczyæ feno-
men tego niezwyk³ego koncertowego miejsca.
Istnieje od 1979 roku i nie ma chyba w Polsce
kapeli, która nie gra³aby w tym klubie przynaj-
mniej raz. Co prawda Eskulap nie jest prze-
stronny, jest wrêcz ma³y, w czasie koncertów
jest w nim duszno, ale jest to klub z dusz¹, w
którym czuæ atmosferê hucznych studenckich
zabaw lat 80 i 90 i przez to zapewne do dziœ jest
tak t³umnie odwiedzany przez studentów na-
szego miasta. Z koncertów które prze¿y³em w
Eskulapie najbardziej zapad³y mi w pamiêæ wy-
stêpy T-love i ulubionych w Poznaniu Strachów
na Lachy. Nie tak dawno ca³¹ braæ studenck¹
zmrozi³a informacja o zamkniêciu Eskulapa
przez syndyka masy upad³oœciowej. Na szczê-
œcie, po drobnych perturbacjach, klub z przesz³o
30 letni¹ histori¹ zdaje siê wychodziæ na prost¹
i oby funkcjonowa³ przez kolejnych 30 lat. 

Marcin Krupka
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Do klubu, hej studencie
„To gdzie dziœ balujemy?” to najczêœciej s³yszane pytanie tu¿ po sesji. Kiedy opadnie ju¿ py³ 
egzaminacyjnych zmagañ, a stosy skserowanych notatek pokryje kurz, studenci ruszaj¹ w miasto.
Przy muzyce i drinkach odreagowuj¹ stres zwi¹zany z kolejnymi zaliczeniami, które ju¿ za nimi,
b¹dŸ topi¹ smutki po dwói, któr¹ profesor postawi³ im - przypadkowo - w indeksie. 
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W zesz³ym roku biblioteka z tytu³u
kar za przetrzymywane woluminy
wzbogaci³a siê o oko³o 150 tys. z³!

Bior¹c pod uwagê to, ¿e korzysta z niej oko³o
50 tysiêcy u¿ytkowników, wypada po 3 z³ na
g³owê. Suma ta w wiêkszoœci przeznaczana
jest na zakup nowych ksi¹¿ek do zbiorów. 

Nieterminowy zwrot wypo¿yczonych ksi¹-
¿ek to problem, z jakim zawsze musi siê zma-
gaæ biblioteka. Obecnie co dwudziesty student
jest d³u¿nikiem wobec biblioteki. D³ug ten
trzeba uregulowaæ najpóŸniej do koñca roku
akademickiego - inaczej na pocz¹tku nastêp-
nego roku nasze konto zostanie zablokowane.
Jeœli zaœ nie ureguluje siê spraw bibliotecz-
nych pod koniec studiów, trzeba siê liczyæ siê
z k³opotami z uzyskaniem dyplomu - bez
przedstawienia karty obiegowej w dziekana-
cie, na której widnieæ musi miêdzy innymi
piecz¹tka biblioteki, uczelnia nam go nie wy-
da. W skrajnych przypadkach biblioteka mo¿e
nas nawet pozwaæ do s¹du.

Choæ wygodnie, 
wci¹¿ nieterminowo
Od grudnia ubr wesz³y w ¿ycie nowe zasady
udostêpniania zbiorów Biblioteki Uniwersy-
teckiej. Teraz ka¿dy student mo¿e mieæ 
na koncie w tym samym czasie 10 woluminów
z wypo¿yczalni na okres 90 dni, natomiast 
w przypadku ksi¹¿ek z magazynu pocz¹tkowy
termin wypo¿yczenia wynosi 30 dni. Pracow-
nicy naukowi z kolei z wypo¿yczalni mog¹ po-
siadaæ 5 woluminów na 30 dni, zaœ z magazy-
nu 20 pozycji na rok. Wypo¿yczenie ksi¹¿ek
mo¿emy przed³u¿aæ niezale¿nie od statusu 
i miejsca wypo¿yczenia, dwukrotnie o 30 dni.
Co wa¿ne, prolongaty mo¿emy dokonaæ elek-
tronicznie. 

- Obecnie czytelnik nawet nie musi siê spe-
cjalnie pojawiaæ w bibliotece. Termin wypo-
¿yczenia ksi¹¿ki mo¿na przed³u¿aæ w Inter-
necie, oczywiœcie pod warunkiem, ¿e ksi¹¿ka

nie jest ju¿ przez kogoœ zarezerwowana - t³u-
maczy dr Artur Jazdon, dyrektor Biblioteki
Uniwersyteckiej.

Tak d³ugi okres wypo¿yczenia i mo¿liwoœæ
jego przed³u¿ania „w domu” nie zmienia jed-
nak faktu, ¿e i tak oddajemy ksi¹¿ki po termi-
nie. - Oko³o 8 procent z³o¿onych zamówieñ
nie zosta³o zrealizowanych z powodu prze-
trzymywania ksi¹¿ek. Na 50 tysiêcy u¿ytkow-
ników biblioteki, problem z oddawaniem wy-
po¿yczonych ksi¹¿ek ma ponad 2,5 tysi¹ca
studentów. W sumie przetrzymuj¹ oni 8200
pozycji - wylicza dr A. Jazdon. Podkreœla jed-
noczeœnie du¿¹ rolê elektronicznego ksiêgo-
zbioru. - Program Horizon pozwoli³ nam
ograniczyæ liczbê osób, zalegaj¹cych nam 
z oddawaniem wypo¿yczonych pozycji. Przed
komputeryzacj¹ biblioteki 10 lat temu nie mo-
gliœmy zrealizowaæ po³owy zamówieñ czytel-
ników, gdy¿ ksi¹¿ki te by³y przetrzymywane -
wyjaœnia.

Nie licz na abolicjê
Najczêœciej ksi¹¿ki przetrzymuj¹ studenci kie-
runków humanistycznych - problemy z odda-
niem na termin maj¹ najczêœciej studenci 
z Wydzia³ów Nauk Spo³ecznych, Filologii Pol-
skiej i Klasycznej, Neofilologii oraz Historii.

Najbardziej zdyscyplinowani s¹ studenci kie-
runków œcis³ych. Ten fakt nie dziwi - na tych
wydzia³ach studenci na bie¿¹co s¹ z matema-
tyk¹, a ta jest bezlitosna. Ka¿dy dzieñ zw³oki
w oddaniu ksi¹¿ki do biblioteki oznacza 
30 groszy kary. Pozornie to niewiele, ale jeœli
spóŸnimy siê z oddaniem ksi¹¿ki miesi¹c, 
to zap³acimy ju¿ 9 z³otych, zaœ jeœli mamy na
koncie maksymaln¹ liczbê mo¿liwych do wy-
po¿yczenia woluminów, czyli dziesiêæ, to nasz
portfel uszczupli siê a¿ o 90 z³otych. Do tego
mog¹ dojœæ jeszcze koszty wysy³anych przez
bibliotekê monitów. Za pierwszy zap³acimy 
2 z³, za kolejne ju¿ 3 z³. 

- Kary nie s¹ wysokie, maj¹ raczej mieæ
charakter wychowawczy i mobilizowaæ u¿yt-
kowników do oddawania ksi¹¿ek w terminie
- t³umaczy A. Jazdon, dodaj¹c przy okazji, ¿e
osoby zalegaj¹ce z ksi¹¿kami nie maj¹ co 
liczyæ na abolicjê. - Mo¿emy jedynie pójœæ im
na rêkê i roz³o¿yæ karê na raty, albo przyj¹æ
ksi¹¿ki w ramach rozliczenia. Abolicja by³aby
niesprawiedliwa wobec tych, którzy zap³acili
kary - wyjaœnia.

Bo pójdziemy do s¹du
Tych, którzy mimo to uchylaj¹ siê od p³acenia
kary mog¹ czekaæ wiêksze nieprzyjemnoœci. 

- Przekazujemy takie sprawy do radcy pra-
wnego, a gdy to nie skutkuje, wystêpujemy na
drogê s¹dow¹. Mamy za sob¹ ju¿ kilkanaœcie
takich rozpraw i nie ukrywam, ¿e bêdziemy
czêœciej takie metody stosowali wobec opor-
nych - mówi dr A. Jazdon. Biblioteka ma te¿
rozwi¹zanie dla tych, którzy zagubili gdzieœ
wypo¿yczony egzemplarz. - Najczêœciej prosi-
my o odkupienie tej samej lub innej ksi¹¿ki. 
W przypadku, gdy dotyczy to cennej pozycji, 
a niedostêpnej ju¿ na rynku, prawo autorskie
pozwala na wypo¿yczenie jej z innej bibliote-
ki i jednokrotne jej powielenie - t³umaczy dy-
rektor Biblioteki Uniwersyteckiej.

Filip Czeka³a

Ksi¹¿ki wci¹¿ przetrzymywane
Rozpoczê³a siê sesja, wiêc wielu 
studentów udaje siê do bibliotek 
wypo¿yczyæ ksi¹¿ki potrzebne do
nauki. Warto przypomnieæ sobie 
zasady korzystania z Biblioteki 
Uniwersyteckiej, by nie naraziæ siê 
na dodatkowe koszty, a nawet 
k³opoty z prawem za zbyt d³ugie
przetrzymywanie wypo¿yczonych
ksi¹¿ek. 

150 
tyle tysiêcy z³otych wp³ynê³o na konto 
Biblioteki Uniwersyteckiej z tytu³u kar 
za przetrzymywane woluminy. Tyle tak¿e
dni mo¿emy trzymaæ ksi¹¿ki z wypo¿yczalni.
To w sumie piêæ miesiêcy, czyli pe³en 
semestr - wystarczaj¹co du¿o, by przeczytaæ
je wzd³u¿ i wszerz. Po co wiêc p³aciæ 
za przetrzymywanie egzemplarzy?
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• Dwa mocno skontrastowane z sob¹ utwory,
stanowi³y (3. XII 2010) program filharmoników
pod batut¹ Michaela Sanderlinga. 20-letnia Nor-
we¿ka Eldbjorg Hemsing z kameralnym zespo-
³em orkiestry, zagra³a bodaj najbardziej znany
Koncert skrzypcowy G-dur W.A. Mozarta, doda-
j¹c na bis solow¹ Sarabandê z II Partity J.S. Bacha.
Po przerwie natomiast estrada ledwie pomieœci³a
wielk¹ orkiestrê symfoniczn¹, œwietnie przygoto-
wan¹ do wykonania V Symfonii „Leningradzkiej”
Dymitra Szostakowicza, najwiêkszej i najs³ynniej-
szej poœród 15 podobnych dzie³ kompozytora.
Monumentalna, przejmuj¹ca muzyka, owiana le-
gend¹ swego pierwowzoru i kulisami procesu
tworzenia, piêknie zabrzmia³a. Wykonawców 
- w tym licznych solistów orkiestry - a szczególnie
niemieckiego dyrygenta, s³uchacze nagrodzili
d³ug¹, zas³u¿on¹ owacj¹.

• Podobnie zakoñczy³ siê 408. Koncert Poznañ-
ski (11. XII), który - wbrew obawom ni¿ej podpi-
sanego, wyra¿onym przed miesi¹cem - okaza³
siê udanym przedsiêwziêciem artystycznym. Pu-
blicznoœæ popularnego cyklu spotkañ z muzyk¹ -
w wielkim skupieniu, z uwag¹ i zadowoleniem -
wys³ucha³a V Symfonii Gustawa Mahlera. Potê¿-
ne, trwaj¹ce 75 minut dzie³o, zró¿nicowane 
w nastrojach, bardzo trudne dla wykonawców i
nie mniej trudne w odbiorze dla tzw. szerokiego
grona melomanów, zdoby³o s³uchaczy nie tylko
s³ynnym Adagiettem, lecz tak¿e perfekcyjn¹ in-
terpretacj¹ naszych filharmoników i ich zaanga-
¿owaniem emocjonalnym podczas ca³ego
utworu. To w pierwszym rzêdzie zas³uga 28-let-
niego Krzysztofa Urbañskiego, polskiego dyry-
genta, znanego ju¿ w tej sali, a o którego sukce-
sach w œwiecie jest coraz g³oœniej; niebawem
obejmie kierownictwo orkiestry w Indianapolis.
Do w³aœciwego odczytania poznañskiego sukce-
su m³odego artysty, przyczyni³ siê tak¿e Krzysztof
Szaniecki - umiejêtnym wprowadzeniem s³ow-
nym w atmosferê i skomplikowany œwiat muzy-
ki Mahlera. 

• Natomiast Towarzystwo Wieniawskiego
(15.XII) zaprosi³o do auli, tym razem na reci-
tal…fortepianowy; œciœlej - na pierwszy w Pozna-
niu wystêp Ivo Pogoreliæa, ws³awionego awantu-
r¹ na Konkursie Chopinowskim w 1980 r. i dot¹d
owianego legendami chimerycznego geniusza.
W wype³nionej do ostatniego miejsca sali, mo¿na
by³o (uchem i okiem) przekonaæ siê, ile prawdy
jest w tych opowieœciach. 52-letni Chorwat nadal
szokuje, nade wszystko interpretacjami propono-

wanej muzyki. Nokturn D-dur i Sonata h-moll
Chopina oraz Intermezzo A-dur Brahmsa - bar-
dziej irytowa³y, nawet mocno tolerancyjnych me-
lomanów, ni¿ budzi³y zaciekawienie. Zaintereso-
waæ siê mo¿na by³o dopiero Ravelowskim cyklem
"Gaspard de la nuit". Dobrze jednak, ¿e Pogoreliæ
- mimo przeciwnoœci zimy i lotniczych perturbacji
(wyl¹dowa³ na £awicy o dzieñ póŸniej i bez baga-
¿u) - wreszcie zagra³ u nas. M³odsza czêœæ audy-
torium by³a zachwycona. 

• Z kolei pi¹tkowy (17.XII) program filharmonicz-
ny nale¿a³ do Mozarta i Beethovena. G³ównym
kreatorem by³ 36-letni Julian Rachlin, urodzony w
Wilnie, dzisiaj znany na obu pó³kulach jako zna-
komity skrzypek - solista i kameralista, a ostatnio
próbuj¹cy z du¿ym powodzeniem równie¿ dyry-
gentury. W tej podwójnej roli wyst¹pi³ z poznañ-
sk¹ orkiestr¹, najpierw w Koncercie D-dur Mozar-
ta, a po przerwie popisa³ siê porywaj¹cym wyko-
naniem Koncertu Beethovena. Wzorowo wspó³-
pracuj¹cy z artyst¹ filharmonicy - w tym drugim,
s³ynnym dziele - zademonstrowali tak¿e swój
kunszt i mo¿liwoœci piêknym zagraniem Symfonii
A-dur Mozarta, a J. Rachlin pokaza³ te¿ ogromne
kompetencje kapelmistrzowskie.

• 20. XII odby³ siê ju¿ 18. Koncert Gwiazdkowy
Ogólnokszta³c¹cej Szko³y Muzycznej z ul. Solnej,
wspó³organizowany tak¿e przez Towarzystwo
im. Wieniawskiego. Ten tradycyjny maraton
przedœwi¹teczny trwa³ 4 godziny (!) i by³ popi-
sem uczniów - solistów, zespo³ów, chóru 
i orkiestr - oraz ich goœci, artystów zawodowych.
Wykonywano muzykê m.in. Bizeta, Chopina 
i Wieniawskiego; by³y standardy jazzowe i oczy-
wiœcie kolêdy.

• Utrwalonym te¿ zwyczajem (27. XII) w auli
UAM œwiêtowano 92. rocznicê wybuchu Po-

wstania Wielkopolskiego. W tzw. Koncercie Mar-
sza³kowskim wyst¹pili: sopranistki Aleksandra
Lewandowska i Marzena Micha³owska oraz so-
pran ch³opiêcy Jêdrzej Owsianny, Poznañski Chór
Ch³opiêcy, Chór Akademicki UAM, Poznañski
Chór Kameralny i Orkiestra Filharmonii. Ca³oœci¹
dyrygowa³ Jacek Sykulski. Wykonano: Rotê Feli-
ksa Nowowiejskiego i kantatê „Wolnoœci dla nas
idzie czas” Jacka Sykulskiego.

• Dwukrotnie (28. i 29.XII), lecz ju¿ po raz 64., 
filharmoniczny Chór Ch³opiêcy i Mêski zaprosi³
poznaniaków na „S³owicze kolêdowanie”. Pro-
gram, podzielony na dwie czêœci, zawiera³ naj-
s³ynniejsze i mniej znane pieœni bo¿onarodzenio-
we w opracowaniu Jana Maklakiewicza (tymi dy-
rygowa³ Maciej Wieloch) oraz Stefana Stuligro-
sza, których s³uchaliœmy pod dyrekcj¹ Profesora. 

• Mi³ym wspomnieniem u tych, którzy w porê
zdo³ali wykupiæ zaproszenia, pozostanie zapew-
ne te¿ "Wieczór sylwestrowy" w Filharmonii 
- z muzyk¹, tañcem i niespodziankami, którego
wspó³gospodarzami by³y w³adze uniwersytetu.
Fragmentów musicali, operetek i oper s³uchano
w wykonaniu duetu Eleny Xanthoudakis (so-
pran) i Paula Featherstone (tenor) oraz orkiestry
filharmoników pod batut¹ £ukasza Borowicza.

• Z kolei w popo³udnie (1. I. 2011), Filharmonia
urz¹dzi³a swoim sympatykom muzyczn¹ zaba-
wê z popularn¹ „Grup¹ MoCarta”. Czterech
œwietnych wiolinistów: Filip Jaœlar, Micha³ Sikor-
ski, Pawe³ Kowaluk i Bolek B³aszczyk, potrafi nie
tylko brawurowo wykorzystywaæ swe instru-
menty - skrzypce, altówkê i wiolonczelê. Oni
równie¿ œpiewaj¹, tañcz¹ i popisuj¹ siê wieloma
innymi sztuczkami z akrobacj¹ w³¹cznie. Wszyst-
ko oprawiaj¹ te¿ dowcipem sytuacyjnym i s³ow-
nym. To by³ wiêc udany skok w Nowy Rok. (rp) 
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Czy to prawda, ¿e w poprzednim roku aka-
demickim sekcja, któr¹ pan prowadzi, osi¹-
gnê³a spektakularne wyniki?

- Mo¿e nie by³y one a¿ tak rewelacyjne, ale
faktycznie zesz³y rok akademicki dla sekcji
pi³ki no¿nej kobiet by³ wyj¹tkowo udany.
Mo¿na powiedzieæ, ¿e najlepszy od pocz¹tku
jej istnienia, czyli od 2003 roku.

W czym upatruje pan sukces tej sekcji?
- Najwa¿niejszym dla nas wydarzeniem by³o

zajêcie 2 miejsca w Pucharze ZG AZS w futsalu
kobiet, który traktowany jest jako nieoficjalne
akademickie mistrzostwa Polski. Tego typu roz-
grywki organizowane s¹ od trzech lat. Dwa la-
ta temu zajêliœmy pi¹te miejsce, a w zesz³ym
roku zdobyliœmy br¹zowy medal. To uplasowa-
nie siê na drugim miejscu da³o nam awans do
Akademickich Mistrzostw Europy (AME) 
w futsalu kobiet, które odby³y siê w Chorwacji,
w Zagrzebiu, w lipcu 2010. Ostatecznie zajêli-
œmy 7 miejsce, co uwa¿am za nasz ogromny
sukces! Dlaczego? Trafiliœmy do grupy z
póŸniejszym mistrzem Europy (Portugali¹), wi-
cemistrzem (Francj¹) i zespo³em z Chorwacji,
który zaj¹³ 5 miejsce. Inaczej mówi¹c by³a to
"grupa œmierci". Ponadto nale¿y zaznaczyæ, ¿e
by³y to zespo³y typowo futsalowe, w pe³ni pro-
fesjonalne. Natomiast w naszym zespole nie
by³o ¿adnej zawodniczki, trenuj¹cej futsal za-
wodowo - wszystkie dziewczyny by³y - ¿e tak
powiem - z du¿ego boiska. Warte podkreœlenia
jest równie¿ to, ¿e otrzymaliœmy na tych mi-
strzostwach puchar Fair Play! 

Czy w poprzednich latach jakiœ inny zespó³
z Polski grywa³ w podobnym turnieju?

- AME kobiet w futsalu odbywa³y siê po raz
pierwszy w historii. Wziê³y w nim udzia³ ze-
spo³y z Chorwacji (2), Portugalii, Francji, Irlan-
dii, Finlandii, Turcji, Norwegii i dziewczyny z
naszego uniwersytetu. Tu nale¿y zaznaczyæ,
¿e wyjazd doszed³ do skutku tylko dziêki po-
mocy finansowej rektora UAM, prof. Bronis³a-
wa Marciniaka i kierownika Studium Wycho-
wania Fizycznego i Sportu UAM, Piotra Sza-
farkiewicza.

Pan by³ za³o¿ycielem tej sekcji?
- Tak, sekcja na UAM powsta³a w 2003 roku

z mojej inicjatywy i przy akceptacji ówczesne-
go kierownika SWFiS Ryszarda Pawlaka. Zo-
sta³em jej pierwszym trenerem i jestem nim
do dziœ. Od samego pocz¹tku sekcja cieszy³a
siê bardzo du¿ym zainteresowaniem wœród
studentek. W pierwszych latach jej dzia³alno-
œci w zajêciach uczestniczy³o oko³o 100 osób.
Z uwagi na tak ogromne zainteresowanie t¹
dyscyplin¹ sportu, od trzech lat oprócz trenin-
gów sekcji odbywaj¹ siê równie¿ zwyk³e zajê-
cie wf z pi³ki no¿nej kobiet.

Mia³ pan w sk³adzie jakieœ wybitne zawo-
dniczki?

- Co roku pojawiaj¹ siê w sk³adzie dziew-
czyny, które rzeczywiœcie dobrze graj¹ w pi³kê
no¿n¹. Na szczególne wyró¿nienie zas³uguje
Jagoda Rura, kapitan zespo³u. W tym roku
akademickim zosta³a wyró¿niona tytu³em
Sportowca Roku na UAM.

Gdzie mo¿na graj¹ce panie ogl¹daæ?
- W tym roku akademickim mamy dwa

treningi w tygodniu, a mianowicie w ponie-
dzia³ki od 18.30 do 20.00 w hali UAM przy

ulicy M³yñskiej 15 oraz w czwartki od 15.30
do 17.00 w nowej hali UAM przy ulicy Zagaj-
nikowej 9.

A jakie ma pan plany na ten rok akademic-
ki?

- Przede wszystkim to poprawiæ wyniki 
z poprzednich lat, tym bardziej, ¿e bêdzie ku
temu wiele okazji np. po raz pierwszy roz-
grywane Akademickie Mistrzostwa Wielko-
polski. W styczniu zostan¹ rozegrane 
mistrzostwa Polski w futsalu kobiet. Mam
nadziejê, ¿e zajmiemy tam pierwsze miejsce 
i pojedziemy na AME, które odbêd¹ siê 
w Finlandii. Poziom na pewno bêdzie zdecy-
dowanie wy¿szy ni¿ w poprzednich latach 
ze wzglêdu na rangê zawodów, jakimi s¹ ju¿
oficjalne Akademickie Mistrzostwa Polski. 
W Warszawie podczas AMP w styczniu br
bêdzie mo¿na zobaczyæ najlepsze pi³karki 
w Polsce, kadrowiczki oraz aktualne mistrzy-
nie Polski seniorek w futsalu czyli zawo-
dniczki Medyka Konin.

Prowadzenie sekcji pi³ki no¿nej i zajêæ 
z wychowania fizycznego to nie jedyne zajê-
cia, które pan realizuje na uniwersytecie?

- Tak, wraz z czterema innymi pracownika-
mi SWFiS, a mianowicie: Micha³em Marcinia-
kiem, Maciejem Czaronkiem, £ukaszem Styp¹
oraz Markiem Krukiem zorganizowaliœmy 
i prowadzimy miêdzywydzia³owe rozgrywki 
w takich dyscyplinach sportu, jak: pi³ka no¿na
halowa, pi³ka no¿na na sztucznej trawie, koszy-
kówka oraz siatkówka. Szczegó³owe informacje
odnoœnie lig UAM s¹ dostêpne na stronie inter-
netowej: http://www.ligauam.mbteam.pl/.

Z Wojciechem Weissem, trenerem sekcji pi³ki no¿nej, rozmawia Mariusz Dembiñski

W drodze do mistrzostwa 
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NASZ UNIWERSYTET

K¹cik tworzenia bi¿uterii z makaronu i pokaz strojów
historycznych to tylko niektóre z atrakcji, jakie przygo-
towali cz³onkowie Wydzia³owego Centrum Wolon-

tariatu "Volontario" Wydzia³u Studiów Edukacyjnych UAM
przy sztabie Wielkopolskiego Centrum Edukacji Medycznej.
W niedzielê, 9 stycznia 2011 roku, uniwersytet zagra³ 
z Wielk¹ Orkiestr¹ Œwi¹tecznej Pomocy.

W ramach programu WOŒP „D¿ungla” w holu Colle-
gium Minus wolontariusze pokazali jak tworzyæ maski kar-
nawa³owe czy kontur postaci. By³y tak¿e zabawy z chust¹
KLANZA, pl¹sy, gra planszowa i malowanie twarzy.

Na stoisku Ko³a Naukowego Przyrodników pojawi³y siê
psy, owady i wê¿e. Sekcja biotechnologiczna przeprowa-
dzi³a warsztaty origami, sekcja teriologiczna - warsztaty 
z odlewania œladów w gipsie, a zainteresowani wirusologi¹
mogli izolowaæ DNA z kiwi.

Nie zabrak³o tak¿e programu artystycznego, w tym wy-
stêpu najm³odszych tancerek „Kolejorz Girls” oraz pokazu
psów golden retriever i psów policyjnych.

Tak gra³ uniwersytet
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UAM zim¹...


